
سقوط بیت کوین با فرار 
سرمایه گذاران

بیت کویــن بــرای اولین بار از ماه فوریه در میان هراس بازار به زیر ۵۰ هزار دلار ســقوط کرد و در 
حال حاضر خود را به مرز ۵۵ هزار دلار رسانده است.به گزارش ایسنا، ارزش بیت کوین روز دوشنبه 
دچار ســقوط چشمگیری شــد و برای اولین بار از ماه فوریه به زیر مرز ۵۰هزار دلار رسبد. با فرار 
سرمایه گذاران از دارایی های پرخطرتر در میان ترس های فزاینده از رکود اقتصاد جهانی، بازار ارزهای 
دیجیتال به طور کلی دچار رکود شد.ارزش این ارز دیجیتال بیش از ۱۴ درصد کاهش یافت و بدترین 
عملکرد روزانه خود از ژوئن ســال ۲۰۲۲ را به ثبت رســاند. دارایی کریپتو با ۱۷ درصد کاهش به 
۲۲۵۹.۳۵ دلار رســید و ضرر ســه روزه خود را به ۲۴ درصد رســاند و سود سال ۲۰۲۴ خود را از 
بین برد.ســهام رمزارزها یکی از سخت ترین آسیب ها در معاملات قبل از بازار را تحمل کردند، زیرا 
کوین بیس ۱۸ درصد و مایکرواستراتژی نزدیک به ۲۲ درصد سقوط کرد. سهام معدنی نیز متحمل 
زیان ۲ رقمی شدند.فروش گسترده تر بازار، ناشی از نگرانی در مورد رکود بالقوه ایالات متحده، فشار 
بر دارایی های دیجیتال را تشدید کرد. نزدک کامپوزیت وارد قلمرو اصلاح شد، در حالی که بازار سهام 
ژاپن بدترین روز خود را از سال ۱۹۸۷ تجربه کرد.کریپتو گزارش کرد، همانطور که سرمایه گذاران 
به دنبال پناهگاه های امن تری بودند، بیت کوین و ســایر ارزهای دیجیتال به آسیب های جانبی در 
آشــفتگی بازار تبدیل شدند. در حالی که برخی از تحلیلگران بر این باورند که فروش ممکن است 
بیش از حد باشــد، چشــم انداز فوری بازار رمزارزهای دیجیتال نامشخص است.مجموع ارزش بازار 
جهانی ارزهای دیجیتال در حال حاضر ۱.۹۷ تریلیون دلار برآورد می شود که این رقم نسبت به روز 
قبل  ۵.۲۱ درصد بیشتر شده است. در حال حاضر ۵۵.۶۶ درصد کل بازار ارزهای دیجیتال در اختیار 
بیت کوین اســت که ۰.۷۷ درصد کاهش روزانه را ثبت کرده است. حجم کل بازار ارزهای دیجیتال 
در ۲۴ ساعت گذشته ۱۹۶.۲۳ میلیارد دلار است که ۳۷.۷۴ درصد افزایش داشته است. حجم کل 
در امور مالی غیر متمرکز در حال حاضر ۱۰.۱۲ میلیارد دلار است که  ۵.۱۶ درصد از کل حجم ۲۴ 
ساعته بازار ارزهای دیجیتال  بوده و حجم تمام سکه های پایدار اکنون ۱۸۳.۵۳ میلیارد دلار است 

که ۹۳.۵۳ درصد از کل حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای دیجیتال را تشکیل می دهد.

معاون برنامه ریزی وزارت نفت، صنعت پتروشــیمی را یکی از زمینه های تحقق رشد 
اقتصادی در برنامه هفتم توسعه دانست و اعلام کرد: موفقیت در صنعت پتروشیمی 
نیازمند ســرمایه گذاری در تکمیل زنجیره ارزش است.به گزارش خبرگزاری مهر به 
نقل از وزارت نفت، هوشنگ فلاحتیان در آئین پایانی پانزدهمین همایش بین المللی 
صنعت پتروشــیمی ایران بیان کرد: امیدوارم گفت وگوها و تبادل نظرهای انجام شده 
در زمینه فرصت ها و چالش های صنعت پتروشــیمی در این همایش، به دســتیابی 
بــه راهکارهای ارتقای جایگاه این صنعت منتج شــود.وی با اشــاره به جایگاه والای 
صنعت پتروشــیمی در کشور افزود: بخشــی از صادرات غیرنفتی کشور از سوی این 
صنعت محقق می شــود و هرساله ظرفیت و ارزش تولیدات صنعت پتروشیمی ایران 
با بهره برداری از طرح های تازه در حال افزایش اســت.معاون برنامه ریزی وزارت نفت 
ادامه داد: ظرفیت تولید سالانه صنعت پتروشیمی بر اساس برنامه با گشایش طرح های 
تازه تا پایان ســال ۱۴۰۳ به ۱۰۳ میلیون تن می رسد.فلاحتیان با بیان اینکه اکنون 
حدود ۷۰ طرح پتروشیمی در حال اجراست که بخش قابل توجهی از آن ها پیشرفتی 
بیش از ۵۰ درصد دارند، گفت: ظرفیت تولید صنعت پتروشیمی ایران تا پایان برنامه 
هفتم توســعه به ســالانه بیش از ۱۳۰ میلیون تن می رسد.نقش مهم پتروشیمی ها 
در تحقق رشــد اقتصادی وی صنعت پتروشــیمی را یکی از زمینه های تحقق رشد 
اقتصادی در برنامه هفتم توســعه با توجه به زیرســاخت ها، دانش و سرمایه انسانی 
توصیف و اعلام کرد: وزارت نفت برنامه ریزی منســجمی در بالادســت و پایین دست 
صنعــت نفت انجام داده اســت، به طوری که تولید نفت خــام از روزانه ۳ میلیون و 
۶۰۰ هزار بشــکه کنونی به مرز ۴ میلیون بشکه تا پایان امسال خواهد رسید.معاون 
برنامه ریزی وزارت نفت ادامه داد: موافقت اصولی متعددی نیز برای صنعت پالایشــی 
کشور در کنار صنعت پتروشیمی صادر شده است و به شدت به دنبال غلبه بر ناترازی 
گاز و فرآورده های نفتی در ســال های پیش رو هستیم، اگرچه دستیابی به این هدف 
تا زمانی که مصرف مدیریت نشــود، بسیار دشوار است.به گفته فلاحتیان، هم اکنون 
بدون اینکه اسقاط خودرویی انجام شود، سالانه بیش از یک میلیون خودرو به ناوگان 
حمل ونقل کشور افزوده می شود؛ خودروهایی که بازنگری در استانداردهای تولیدشان 
نیاز، و لازم است فناوری آن ها اصلاح شود. این تدابیر لازم، افزون بر ناوگان حمل ونقل 
عمومی و درون شهری و برون شهری برای وسایل انرژی بر خانگی نیز مصداق دارد.وی 

صنعت پتروشیمی را یک صنعت زیربنایی و رافع بسیاری از صنایع کشور برشمرد و 
گفت: بخش قابل توجهی از منابع ارزی کشــور از صنعت پتروشیمی حاصل می شود 
و اگر به ســمت تکمیل زنجیــره ارزش در این صنعت حرکت نکنیم، متضرر خواهیم 
شــد.معاون برنامه ریزی وزارت نفت تصریح کرد: قانونگذار فرصتی فراهم کرده است 
که خوراک تولیدی در مجتمع های پتروشیمی با همکاری برای تکمیل زنجیره ارزش 
استفاده و ارزش افزوده بیشتری در این صنعت ایجاد شود. هم اکنون میانگین هر تن 
پتروشــیمی می تواند تا حدود ســه برابر افزایش یابد. ضرورت بهره برداری اقتصادی 
بیشتر از صنعت پتروشیمی فلاحتیان با تأکید بر اهتمام فعالان صنعت پتروشیمی به 
تکمیل زنجیره ارزش گفت: در مسیر تکمیل زنجیره ارزش ممکن است که با چالش 
تأمین لایســنس و دانش فنی روبه رو شویم که حل ناشدنی نیست و بخش خصوصی 
می تواند به آن دســت یابد.وی یادآور شــد: فعالان و متخصصان صنعت پتروشیمی 
باید بررســی کارشناســی روی بندها و مواد قانونی برنامه هفتم توسعه داشته باشند 
و پیشــنهادهای خود را به منظور تدوین آئین نامه های اجرایی و دستورعمل های این 
برنامــه با هدف رفع چالش های موجود، ارائــه کنند تا از طریق وزارت نفت در دولت 
مطرح شوند و راهگشای راهبردهای صنعت پتروشیمی باشد. معاون برنامه ریزی وزارت 
نفت با بیان اینکه صنعت پتروشیمی نسبت به صنایع دیگر به دلیل ارزش افزوده بیشتر 
و نرخ بازدهی داخلی بالاتر، ســریع تر تأمین مالی می شود، افزود: صنعت پتروشیمی 
قدیمی شده و به تکرار افتاده است، درصورتی که امروز موفقیت در صنعت پتروشیمی 
نیازمند سرمایه گذاری در تکمیل زنجیره ارزش است. فلاحتیان بر تشکیل گروه های 
تحقیق و توسعه در شرکت های پتروشیمی تأکید و بیان کرد: صنعت پتروشیمی باید 
با بررســی بازار جهانی در تکمیل زنجیره ارزش گام بردارد و تنها بازارهای داخلی را 
در نظر نگیرد.وی تأکید کرد: شرکت های پتروشیمی باید برای تکمیل زنجیره ارزش 
از توانمندی های شرکت های دانش بنیان اســتفاده کنند، زیرا با اهتمام جدی حتی 
دســتیابی به دانش فنی نیز دور از دسترس نیست. معاون برنامه ریزی وزارت نفت با 
تأکید بر اینکه با استفاده از توانمندی های داخلی و شرکت های دانش بنیان باید بیش 
از پیش از صنعت پتروشیمی بهره برداری اقتصادی کنیم، گفت: باید با حرکت به سمت 
صنایع پایین دستی، کالاهایی تولید شود که ارزش چند برابری داشته باشند تا اقتصاد 

ملی نیز رشد یابد.
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به گزارش خبرگزاری مهر، ناصر کنعانی دوشنبه شب ۱۵ مرداد ۱۴۰۳ در رابطه با حوادث تلخ روزهای اخیر بنگلادش که به از دست رفتن جان تعداد قابل 
توجهی از مردم مسلمان این کشور منجر شد، با خانواده های قربانیان و مصدومان حوادث اخیر ابراز همدردی کرد و افزود: جمهوری اسلامی ایران در روابط 
دوستانه با بنگلادش استوار و پایدار بوده و در این شرایط حساس و مهم، در کنار مردم مسلمان، دوست و برادر، بنگلادش قرار دارد.وی اظهار امیدواری کرد 
در سایه حاکمیت قانون، وحدت، انسجام و یکپارچگی آحاد ملت و نقش آفرینی حکیمانه نخبگان بنگلادش شاهد بازگشت سریع استقرار، آرامش و ثبات به 

این کشور مهم اسلامی باشیم.

www.sobh-eqtesad.ir

کنعانی: امیدواریم ثبات به زودی به بنگلادش برگردد

info@sobh-eqtesad.ir

قیمت دلار و یورو در مرکز 
مبادله ایران

در معاملات دیروز مرکز مبادله طلا و ارز ایران هر اسکناس دلار آمریکا به ۴۸ 
هزار و ۴۳۶ تومان و حواله دلار نیز به ۴۴ هزار و ۴۳۷ تومان رسید. به گزارش 
خبرگزاری مهر، در معاملات امروز )سه شنبه ۱۶ مرداد ۱۴۰۳( مرکز مبادله ارز 
و طلای ایران، هر اسکناس دلار آمریکا با افزایش نسبت به روز کاری قبل، به 
نرخ ۴۸ هزار و ۴۹۶ تومان و حواله دلار نیز به نرخ ۴۴ هزار و ۴۹۲ تومان معامله 
می شود. قیمت هر اسکناس یورو در مرکز مبادله ایران نیز با افزایش نسبت به 
روز کاری قبل به ۵۳ هزار و ۱۴۳ تومان و نرخ حواله یورو نیز به ۴۸ هزار و ۷۵۵ 
تومان رسیده است. اسکناس درهم امارات نیز با افزایش نسبت به روز کاری 
گذشته، ۱۳ هزار و ۲۰۵ تومان ارزش گذاری شده و نرخ حواله درهم نیز ۱۲ 

هزار و ۱۱۵ تومان است.

دمای بالای ۴۰ درجه در انتظار 
نیمه شمالی کشور

معاون توانیر با اشــاره به پیش بینی های سازمان هواشناسی مبنی بر این که 
روزهای گرمی تا پایان هفته پیش رو داریم، گفت: انتظار می رود دمای نواحی 
شمالی کشور از ۴۰ درجه فراتر رود.به گزارش خبرگزاری مهر، محمد اله داد 
اظهار کــرد: در پی افزایش دما با دو چالش جدی رو به رو می شــویم، یکی 
افزایش مصرف که به ازای هر درجه افزایش دما ۱۸۰۰ مگاوات رشد بار داریم 
و چالش مهم تر، فشــار مضاعف به تأسیســات و تجهیزات شبکه برق است، 
چرا که در این شــرایط گرم علاوه بر گرمای محیط، بار زیاد ناشی از افزایش 
مصرف هم موجب می شــود دمای آنها بالاتر رفته و درنتیجه احتمال آسیب 
و خرابی آنها بیشتر می شود.معاون انتقال و تجارت خارجی توانیر اضافه کرد: 
این شرایط ممکن اســت به خاموشی و قطع برق منجر شده و در عین حال 
کار بر روی تجهیزات داغ از جمله نیروگاه ها، پست ها و خطوط انتقال را برای 
همکاران زحمتکش صنعت برق ســخت تر می کند.وی در عین حال شرایط 
شــبکه برق کشــور را پایدار توصیف کرد و در پایان از مشترکان بخش های 
غیرمولد نظیر خانگی، تجاری و اداری خواست تا با رعایت راهکارهای مدیریت 
مصرف شرایط را برای تأمین برق پایدار برای همه بخش ها به ویژه بخش های 

مولد فراهم کنند.

معاون وزیر صمت اعلام کرد؛

راه اندازی ۶۵۰ کارگاه تولیدی 
در شهرکهای صنعتی

معاون وزیر صمت ضمن اشــاره به راه اندازی ۶۵۰ کارگاه تولیدی در شهرک 
های صنعتی طی سال جاری گفت: در کنار تولید باید به برندسازی هم توجه 
کنیم.فرشــاد مقیمی، معاون وزیر صنعت، معدن و تجــارت در گفت و گو با 
خبرنگار مهر در مورد افزایش مشارکت در تولید اظهار کرد: اگر درخواست برای 
ایجاد کارگاه های کوچک در شهرک های صنعتی وجود داشته باشد، فراخوان 
عمومی منتشر می شود تا انگیزه مردم برای مشارکت در تولید افزایش یابد و 
اگر کسی برای مشارکت ابراز تمایل کند، مورد حمایت قرار می گیرد.وی افزود: 
در سال ۱۴۰۳ بیش از ۶۵۰ کارگاه تولیدی مربوط به بخش خصوصی و دولتی 
در شهرک های صنعتی کشور راه اندازی شده است.مدیرعامل سازمان صنایع 
کوچک و شــهرک های صنعتی ایران ادامه داد: همچنین بیش از ۱۶۰۰ سند 
تفکیکی در شــهرک های صنعتی کشور در سال جاری صادر شده است.وی با 
اشاره به اســتفاده از روش های نوین تأمین مالی در پروژه ها خاطرنشان کرد: 
برای تأمین زیرساخت های شهرک ها، اجرای مکانیسم جدید در حال بررسی 
است و معتقدیم دولت در کار بخش خصوصی نباید ورود نکند. توسعه پایدار با 
روش های قبلی اتفاق نمی افتد، توسعه پایدار باید برای حوزه های دارای اولویت 
مانند آب، پیگیری شود.مقیمی، با بیان اینکه عمده تمرکز کشور بر حوزه تولید 
بوده اما نکته مهم این اســت که کمترین ارزش افزوده در عرصه تولید است، 
تصریح کرد: در کنار تولید باید به موضوعاتی از جمله برندسازی توجه کرده و 

مشکلات امروز را با روش های جدید حل کرد.

گزیده خبر

رئیسجمهور:صهیونیستهاپاسخگستاخیوجنایتشانرادریافتمیکنند

حذفیااختصاصارزبه
وارداتبرنج؟

دومین اقتصاد بزرگ جهان از انتظارات 
عقب ماند

دبیــر انجمن تولیدکننــدگان و تامین کنندگان برنج ایرانی با تاکید بر اینکه انتظار ما از دولت چهاردهم 
این اســت که به عنوان کالای اساســی به برنج ارز ترجیحی تخصیص دهد تا قیمت تمام شــده برنج 
منطقی باشــد و مردم بتوانند از آن اســتفاده کنند،گفت: همچنین نباید این نگرانی وجود داشته باشد 
که ممکن اســت با واردات به تولید داخل آســیبی وارد شــود.به گزارش ایســنا، برنج یکی از کالاهای 

اساســی است که در سفره مردم از اهمیت بالایی برخوردار است، ......

تولید سامانه پلاک خوان خودرو با قابلیت 
خوانش پلاک کشورهای مختلف

تلاش برای رسیدن به سهم ۶ درصدی از 
درآمدهای صادرات غیرنفتی

جولانآسمانخراشها؛مستاجرانبا
بلندمرتبهسازیخانهدارنمیشوند
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موفقیت در صنعت پتروشیمی به سرمایه گذاری نیاز دارد
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گزیده خبر

طحان نظیف:

شورای نگهبان »اساسنامه بنیاد فرهنگی و هنری 
رودکی« را تایید کرد

سخنگوی شورای نگهبان گفت: اساسنامه بنیاد فرهنگی و هنری رودکی در جلسه شورای نگهبان بررسی شد و خلاف 
موازین شرع و قانون اساسی شناخته نشد. به گزارش خبرگزاری مهر، هادی طحان نظیف سخنگوی شورای نگهبان 
در حساب کاربری خود در شبکه اجتماعی ایکس، نوشت: اساسنامه بنیاد فرهنگی و هنری رودکی در جلسه شورای 

نگهبان بررسی شد و خلاف موازین شرع و قانون اساسی شناخته نشد.

در دیدار دبیر شورای امنیت ملی روسیه

سرلشکر باقری: از همکاری های 
سه جانبه ایران، روسیه و چین 

استقبال می کنیم

سرلشکر باقری: از همکاری های سه جانبه ایران، روسیه و چین استقبال می کنیم
در تداوم همکاری های راهبردی بین جمهوری اسلامی ایران و روسیه، سرگئی شایگو 
با حضور در ســتاد کل نیروهای مســلح با سرلشــکر باقری دیدار و گفت وگو کرد.به 
گزارش ایسنا، هیئت بلندپایه روسیه به ریاست سرگئی شایگو دبیر شورای امنیت ملی 
فدراسیون روسیه با هدف تقویت سطح تعامل و بررسی مسائل منطقه ای، بین المللی و 
روابط دفاعی و نظامی دوجانبه با سرلشکر محمد باقری دیدار و گفت وگو کرد.سرلشکر 
باقری در این دیدار با اشاره به دوره موفق سرگئی شایگو در وزرات دفاع کشور روسیه، 
گفت: روابط جمهوری اسلامی ایران و فدراسیون روسیه راهبردی، عمیق و بلندمدت 
است و با تغییر دولت ها دچار اختلال نخواهد شد. بی شک در دولت جدید هم روابط 
وتعاملات میان دو کشور افزایش خواهد داشت.رئیس ستاد کل نیروهای مسلح با تاکید 
بر اینکه آمریکا به خوبی می داند جهان از قدرت تک قطبی خارج شــده، اظهار کرد: از 
همکاری های سه جانبه ایران، روسیه و چین استقبال خواهیم کرد.سرگئی شایگو نیز 
در این دیدار از آمادگی همکاری همه جانبه روسیه با جمهوری اسلامی ایران در امور 
منطقه ای گفت.دبیر شــورای عالی امنیت ملی روسیه با محکوم کردن ترور اسماعیل 
هنیه رئیس دفتر حماس، افزود: بدون شــک صحنه گردانان اینگونه جنایت، خواهان 

تنش افزایی در منطقه هستند.

رئیسجمهور:صهیونیستهاپاسخگستاخیوجنایتشانرادریافتمیکنند
مســعود پزشکیان با انتقاد شدید از حمایت آمریکا و برخی کشورهای غربی از جنایات رژیم 
صهیونیســتی، گفت: ایران به هیچ عنوان به دنبال توسعه دامنه بحران در منطقه نیست، اما 
قطعاً این رژیم پاسخ جنایات و گستاخی خود را دریافت خواهد کرد.به گزارش ایسنا، مسعود 
پزشکیان در دیدار سرگی شایگو دبیر شــورای امنیت ملی فدراسیون روسیه، با بیان اینکه 
روسیه از جمله کشورهای روزهای سخت ملت ایران بوده است، توسعه روابط با این شریک 
راهبردی را از اولویت های سیاســت خارجی جمهوری اســلامی ایران دانست و بر ضرورت 
تســریع در اجرای توافقات صورت گرفته میان دو کشور تأکید کرد.رئیس جمهور در ادامه با 
تأکید بر اهمیت همکاری های منطقه ای و بین المللی جمهوری اسلامی ایران و روسیه تصریح 
کرد: ما معتقدیم دوره یکه تازی برخی قدرت ها از جمله آمریکا در جهان گذشــته و اشتراک 
مواضع و همکاری ایران و روسیه در راستای ترویج جهان چند قطبی قطعاً به ارتقای بیشتر 
امنیت و صلح جهانی خواهد انجامید.پزشــکیان در بخش دیگری از سخنان خود به جنایات 
هولناک رژیم صهیونیستی در غزه و اقدامات این رژیم در جهت آتش افروزی در منطقه اشاره 
کرد و گفت: اقدامات جنایتکارانه این رژیم علیه مردم مظلوم و بی دفاع غزه و همچنین اقدام 
به ترور شــهید اسماعیل هنیه رئیس دفتر سیاسی جنبش حماس در کشور ما مصداق بارز 
نقض تمامی قوانین و مقررات بین المللی است.رئیس جمهور با انتقاد شدید از حمایت آمریکا 
و برخی کشورهای غربی به عنوان مدعیان حقوق بشر از جنایات رژیم صهیونیستی، تصریح 
کرد: جمهوری اسلامی ایران به هیچ عنوان به دنبال توسعه دامنه جنگ و بحران در منطقه 
نیست اما قطعاً این رژیم پاسخ جنایات و گستاخی خود را دریافت خواهد کرد.پزشکیان ضمن 
قدردانی از مواضع روسیه در حمایت از مردم فلسطین و محکومیت اقدامات جنایتکارانه رژیم 
صهیونیســتی، برعزم جمهوری اسلامی ایران برای توســعه تعاملات دوکشور بویژه در امور 
سیاســی و اقتصادی تأکید کرد.سرگی شایگو دبیر شورای امنیت ملی فدراسیون روسیه نیز 
در این دیدار ضمن تبریک مجدد انتخاب دکتر پزشکیان به عنوان رئیس جمهور ملت ایران، 
جمهوری اسلامی ایران را از هم پیمانان کلیدی و راهبردی روسیه در منطقه دانست و ضمن 
ابراز خرســندی از تلاش های مشترک دو کشــور برای ایجاد جهان چند قطبی و همچنین 
تأمین امنیت منطقه تصریح کرد: روابط دو کشــور در همه بخش ها در حال رشــد بوده و 

چشم اندازهای بسیار خوبی برای توسعه تعاملات موجود است.دبیر شورای امنیت ملی روسیه 
همچنین بر علاقمندی کشــورش برای تسریع در تکمیل طرح های مشترک میان دو کشور از 
جمله کریدور شمال جنوب تأکید و تصریح کرد: روسیه برای همکاری با جمهوری اسلامی ایران 

در سازمانهای بین المللی از جمله سازمان ملل، بریکس و شانگهای اهمیت زیادی قائل است و 
ما برای گسترش این همکاری ها تلاش خواهیم کرد.

کنعانی:

غرب حیثیت و شرافت خود را در 
جنگ علیه غزه باخته است

ســخنگوی وزارت خارجه گفت:  غرب حیثیت و شــرافت خود را در جنگ علیه غزه باخته و 
دچار فروپاشــی اخلاقی و انحطاط تمدنی شده است.به گزارش خبرگزاری مهر، ناصر کنعانی 
ســخنگوی وزارت خارجه  با انتشــار مطلبی در ایکس نوشت: در قاموس آمریکا و اروپا مردم و 
گروه هایی که از ســرزمین خود در مقابل نیروی اشغالگر خارجی دفاع می کنند و برای دفاع از 
خانه و خانواده و شرافت انسانی خود با یک ارتش متجاوزِ تا بنُِ دندان مسلح و قاتلِ کودکان و 
زنان می جنگند، تروریست هستند و هر طرفی نیز که از این ملت مظلوم تحت اشغال حمایت 

است!  تروریسم  حامی  کند، 
اما رژیــم اشــغالگر و قاتلِ 
بیــش از ۴۰ هزار نفر در ۱۰ 
ماه -که حدوداً ۱۰ هزار نفر 
از آنان کودک هســتند، نه 
بلکه  نیست،  تروریست  تنها 
شایسته تشویق و همه گونه 
امنیتی،  سیاســی،  حمایت 
نظامی و تســلیحاتی است!! 
 غرب حیثیت و شرافت خود 
را در جنگ علیه  غزه باخته 
و دچار فروپاشــی اخلاقی و 

انحطاط تمدنی شده است.

فرمانده کل سپاه پاســداران گفت: رژیم صهیونیستی گودال هایی به وسعت و حجم 
خــود حفــر می کند که به تدریج خــود را دفن خواهد کرد و وقتی پاســخ محکمی 
دریافت کند، می فهمد در محاســبه اشــتباه کرده ، مدام در محاسبه اشتباه می کنند 
و این بار هم این اشــتباه را تکرار کردند.به گزارش ایســنا، سردار حسین سلامی در 
آیین گرامیداشــت روز خبرنگار که از سوی بسیج رســانه برگزار شد، با بیان این که 
»انسان ها جهان را آنگونه می سازند که افکار و آرا و اندیشه های آنان شکل می گیرد«، 
اظهار کرد: اینکه گاه می گوییم جهان، جهان نبرد رسانه ها، افکار و روایت هاست یعنی 
همین که جهان دنیای مرگ فاصله هاســت .وی افزود: اینکه گاهی می خوانید مقالاتی 
درباره تصرف قلب ها و اذهان منتشر می شود به این مفهوم است که ذهن ها و قلب ها 
که مرکز معرفت و شــناخت و محاسبه گری انسان است مورد هدف قرار گرفته است .

فرمانده کل سپاه پاســداران گفت: امروز انسان ها و ذهنیت های اجتماعی و نگرش ها 
و عقاید هســتند که اساس شــکل دهی به زندگی اجتماعی بشر است و هرکس بهتر 
تصویر را بســازد و واقعیات را بهتر نشــان دهد، موفق تر است .ســلامی با بیان این که 
امروز همه در جهان و به ویژه کسانی که روش های شان با ارزش های شان متفاوت است 
از هر روشــی برای رســیدن به اهداف خود استفاده می کنند«، اظهار کرد: بسیاری از 
دروغ ها و تهمت ها که به ملت ها و کشورها زده می شود از پیش فرض ها نشئت می گیرد 
و بین مفاهیــم و مصادیق فاصله زیادی وجود دارد و هیچ خویشــاوندی بین آن دو 
وجود ندارد.وی افزود: ســاخت ذهن مهمترین عنصر قدرت یک جامعه است. تخریب 
شــخصیت ذهنی یک جامعه خطرناکترین تهدیدی است که یک جامعه با آن روبه رو 
است. ما در قلب نبردی زندگی می کنیم که در آن هرروز افکار و اندیشه ها شکل تازه ای 
به خود می گیرد و رســالت خبرنگاری این اســت که قدرت تفکیک و تشخیص را در 
جامعه ایجاد کند.فرمانده کل ســپاه پاسداران یادآورشد: نابینایی سیاسی و اجتماعی 
و کورشــدگی فرهنگی از خطراتی است که جوامع را تهدید می کند. آگاهی به اندازه 
ایمــان در یک جامعــه ارزش دارد. جامعه کامل با ایمان و با آگاهی کامل اســت که 
دارای فهم سیاسی و قدرت تشخیص بالاســت. دارای جریاناتی است که قادر باشند 
حقیقت را نگارش کنند که این ســخت ترین کار در دنیای امروز است . سلامی تاکید 
کــرد: کلمات خبرنگاران از میدان مین عبور می کند مدام با موانع روبه رو می شــود و 
خدشــه دار می شــود. خبرنگاران در قلب حوادث حضور دارند و آن ها را می بییند.وی 
افزود: در حمله تروریستی رژیم صهیونیستی به سفارت ما در سوریه و شهادت شهید 
زاهدی ما را به وعده صادق هدایت کرد که از اســتثنایی ترین و بی نظیرترین حوادث 

تاریخی بود. بعد از آن حوادث دیگری رخ داد. جهان در اشغال و تسخیر حوادث است 
و از اتصال نقاط، می توان حوادث مجزا را با یک خط بهم ترکیب کرد و یک آگاهی و 
دید به جامعه داد که این همان کار خبرنگاران است.فرمانده کل سپاه پاسداران تأکید 
کرد: خبرنگار دروغ پرداز نیست اما حقیقت بین است و باید بتواند میان دروغ و حقیقت 
جداسازی کند و به جامعه، شعور و آگاهی دقیق بدهد. خبرنگاران می توانند واقعیات 
را بــه گونه ای بازتاب دهند که قلب ها را مضطرب، ناامید و افســرده کنند. به کلماتی 
کــه کنار هم قرار می گیرند باید توجه کنید، بــه آهنگ کلام و نوع قضاوت خود فکر 
کنید چراکه هر خبر شــما یک تغییر در جامعه ایجاد می کند.سلامی گفت: خبرنگار 
باید در کوران حوادث کوه آرامش و امنیت روانی باشد. ما با خبرنگاران بسیار زندگی 
می کنیم و در حوادث مختلف کنار آنان قرار داریم. چه در حوادث طبیعی مثل سیل 
و زلزلــه و چه در خط مقدم جبهه و جنگ آنان را کنار خود داریم  و حتی گاهی آنان 
از مــا جلوتر هــم می روند و در قلب حوادث یک حضور بدون اســتتار و اختقا دارند؛ 
چراکه باید مشاهده و روایت کنند و به همین دلیل این همه شهید خبرنگار داریم .وی 
ادامه داد: دنیای خبرنگاری دنیای احساس مسئولیت سنگین است . این دنیا جذاب و 
متنوع و تکرارناپذیر اســت. گاهی هم ملامت و گاهی تهدید در این حرفه وجود دارد 
و مــا این ها را درک می کنیم و به این حرفه احترام می گذاریم. خبرنگار زوایای پنهان 
واقعیات را مجسم می کند که این امر بسیار قابل احترام، تعیین کننده و تاثیرگذار است.

فرمانده کل ســپاه پاسداران اظهار کرد: داستان نبرد بین ما به عنوان اصحاب انقلاب 
اســلامی با دشمنانی است که می خواهند باطل را بر جهان سیطره دهند و شیطان را 
حاکم کنند و جهانی سرشــار از خفقان، دیکتاتوری و بی عدالتی بسازند و آن را آزاد و 
دموکراتیک جلوه دهند.  سلامی گفت: دیکتاتورهای بسیاری در جهان می شناسیم که 

همگی دســت پروده آموزه های غرب بودند. هنر رسانه این است که جلوی کسانی که 
می خواهند جای دیکتاتور با اهل دموکراســی را جابه جا کنند، بگیرند.وی با اشاره به 
ترور اسماعیل هنیه رئیس دفتر سیاسی جنبش حماس در تهران، تصریح کرد: رژیم 
صهیونیستی در گهواره ترور متولد شده است و هیچکدام از عناصر تشکیل دهنده یک 
ملــت را در اختیار ندارد. این رژیم گردابی از آتش را گرداگرد خود ایجاد کرده و فکر 
کرده می تواند با ترور دانشــمندان هسته ای مانع دســتیابی ملتی به انرژی هسته ای 
شود و یا با ترور رهبر یک جریان انقلابی و مبارز و آزادیخواه که به دنبال احیای حق 
تعیین سرنوشت خود و بازپس گیری سرزمین های غصب شده است و او را در سرزمین 
دیگری مورد هدف قرار دهد، توفیقاتی برای بقای خود بدســت می آورد.فرمانده کل 
سپاه پاسداران تصریح کرد: اما اینها حفر گودال هایی به وسعت و حجم خودشان است 
که به تدریج خود را دفن خواهند کرد و وقتی پاسخ محکمی دریافت کنند می فهمند 
در محاسبه اشتباه کرده اند، مدام در محاسبه اشتباه می کنند و این بار هم این اشتباه 
را تکرار کردند.سردار سلامی با تسلیت شهادت اسماعیل هنیه اظهار کرد: امروز جهان 
غلبه حوادث بر راهبردهاســت و این موضوع در حال گســترش و فراوانی است. امروز 
شــاهد هستیم حوادثی رخ می دهد و قدرت ها مجبور به اتخاذ راهبردهایی برای مهار 
حوادث هســتند. در جهانی به ســر می بریم که حادثه ها آشوب آفرین هستند.وی در 
بخش دیگری از ســخنانش با تاکید بر این که »خبرنگاری عنصر فداکاری، انسانیت و 
عاطفه است«، گفت: خبرنگاران اگر نبودند جنایت های غیرقابل تحمل رژیم جنایتکار 
صهوینستی و حامیانش با این پیکرها دفن می شد. اگر خبرنگارها نبودند نمی توانستیم 
عظمت های انقلاب اســلامی را به جهان مخابره کنیم. خبرنگاران شکوه را به تصویر 
می کشــند. احساس مثبتی می دهند و عرق به دین، کرامت و فضیلت را برای جوانان 
زنده می کنند. خبرنگار با احســاس ترین عضو جامعه اســت وگرنه خبرنگار نمی شد. 
خبرنگار به ما اراده راسخ و ثبات قدم نشان می دهد.سردار نائینی: عملیات  رسانه ای ما 
در ابعاد مجاهدت های سپاه نیست همچنین سردار علی محمد نائینی سخنگوی سپاه 
پاسداران انقلاب اسلامی نیز در این مراسم در سخنانی به اهمیت کار خبرنگاران اشاره 
کرد و گفت: مقابله با تحریف، کار اصلی رسانه و خبرنگاران است که در نبرد رسانه باید 
با روشنگری و انتقال حقیقت از تحریف حقایق جلوگیری کنند.وی با اشاره به روابط 
سپاه و خبرنگاران، گفت: در امر رابطه سپاه با حوزه خبر وقتی به عملیات وعده صادق 
نگاه می کنیم، عملیات  رسانه ای ما در ابعاد مجاهدت های سپاه نیست و ما نتوانستیم 

این مجاهدت ها را آنگونه که شایسته است، منعکس کنیم.

معاون امور مجلس رئیس جمهور:

مصمم به ارتقاء سطح روابط دولت 
و مجلس هستیم

معــاون امور مجلس رئیس جمهور گفت: ضرورت دارد که تعامل و رابطه خوبی بین دوقوه 
حاکم شــود و مصمم هستیم با تحکیم ســطح ارتباط و همکاری دولت و مجلس برای 
تامین منافع مردم گام برداریم.به گزارش ایســنا، شــهرام دبیری در اولین روز کاری خود 
با حضور در میان مدیران و کارکنان معاونت امور مجلس ریاست جمهوری که با همراهی 
سیدمحمود حسینی پور سرپرست سابق معاونت مجلس ریاست جمهوری انجام شد، بر لزوم 
ارتقای صمیمانه و ســازنده روابط دولت و مجلس تاکید کرد.وی با اشاره به جایگاه مهم و 
اثرگذار معاونت امور مجلس ریاســت جمهوری در ایجاد و تقویت تعامل سازنده بین قوه 
مجریه و مقننه و تســریع در پیشبرد امور کشور و مردم اظهار داشت: به عنوان کسی که 
حدود ۱۷ ســال در نظام شورایی کشور که به عنوان پارلمان شهری یاد می شود عضویت 
داشته و تجربه ریاست شورای عالی استان ها به عنوان پارلمان محلی کشور را داشته ام به 
خوبی با شیوه تعاملات و ساختار و اهمیت کار نمایندگان و همکاری و هماهنگی در حل و 
فصل امور مردم، آشنایی و تجربه دارم و مصمم هستم با استفاده از همه ظرفیت ها، سطح 

روابط و همکاری بین دولت و مجلس را در راستای وفاق و همگرایی و به نفع مردم فعال 
سازم. دبیری با گرامیداشت یاد امام راحل، شهدای دفاع مقدس و بویژه شهدای خدمت و 
شهید آیت الله رئیسی و نیز شهید هنیه، افزود: بدون وجود تعامل و همکاری مثبت بین 
قوه مجریه و مقننه، امور کشور و مردم با مشکل مواجه شده و بخوبی پیش نخواهد رفت 
و در شرایط کنونی ضرورت دارد که تعامل و رابطه خوبی بین دوقوه حاکم شود و مصمم 
هستیم با تحکیم ســطح ارتباط و همکاری دولت و مجلس برای تامین منافع مردم گام 
برداریم.وی با بیان اینکه رئیس جمهور نگاه و رویکرد فراجناحی دارد گفت: دکتر پزشکیان 
بارها اعلام کرده که قصد دارد از ظرفیت همه گرایش های سیاسی بر اساس توانمندی افراد 
در مسئولیت های مختلف استفاده کند.معاون پارلمانی رئیس جمهور گفت: در مجموعه 
معاونت پارلمانی تلاش خواهیم کرد که تعامل و رابطه خوبی با تک تک نمایندگان داشته 
باشــیم و مطالبات مردم حوزه های انتخابیه که از زبان نمایندگان مطرح می شــود را با 
جدیت پیگیری کنیم.معاون رئیس جمهور با اشاره به حضور خود در شورای شهر و ریاست 
این شــورا و نیز شورای عالی اســتان ها گفت: در انتخابات شوراها همواره بدون گرایش 
سیاسی و  بصورت مستقل شرکت داشتم و مبنا و ملاک کار در معاونت امور مجلس نیز 
همانند دکتر پزشــکیان، تعامل بر مبنای حل مشکل مردم و بکارگیری مدیران بر اساس 
شایسته سالاری و توانمندی آنان است تا ان شاءالله دست در دست هم در راستای اهداف 
نظام اســلامی و در نهایت جلب رضایتمندی مردم تلاش کنیم. دبیری پرهیز از اختلاف 
و تنــش بیــن دو قوه را مورد تاکید قرار داد و گفت: مردم از هرگونه تنش و درگیری بین 

ســطوح مختلف مسئولین خسته شــده اند؛ لذا باید تلاش کنیم امور کشور در نهایت 
همدلی و همگرایی و آرامش پیگیری شود بنحوی که آثار این تعامل در زندگی مردم 
لمس شــود. همه باید فرصت خدمت را غنیمت بشماریم و تلاش کنیم با  کیفیت بالا 
و با همه توان در خدمت مردم باشیم.معاون رئیس جمهور در بخش دیگری از سخنان 
خود با تکریم و قدردانی از تلاش ها و خدمات دکتر حسینی پور و معاونین و کارکنان 
معاونــت امور مجلس اظهار داشــت: برای برقراری تعامــل و رابطه نزدیک با مجلس 
همه باید دســت بدســت هم دهیم تا کابینه ای که دکتر پزشکیان به مجلس شورای 
اســلامی معرفی خواهند کرد با پشتوانه آرای بالای نمایندگان، مسئولیت خود را آغاز 
کننــد. وی تصریح کرد: رئیس جمهور محترم بــه صراحت اعلام کرده اند که اعضای 
هیــات وزیران را با نظر حضرت آقــا و تایید معظم له معرفی خواهند کرد از این روی 
وظیفــه داریم با برقراری تعامل حداکثری با نماینــدگان نظر آنها را برای رای اعتماد 
بالا به وزرای پیشنهادی جلب کنیم. در این مراسم دکتر حسینی پور سرپرست سابق 
معاونت پارلمانی با بیان اینکه فرصت خدمت در نظام جمهوری اســلامی نعمت است 
اظهار داشــت: از اینکه امروز این نعمت خدمت را از دست می دهم احساس خسران 
دارم امــا از طرفی از اینکه این فرصــت در اختیار برادر مومن و انقلابی و با کفایت 
قرار می گیرد و با حضورشــان انرژی و روحیه جدید و مضاعفی در ادامه مسئولیت 
های این معاونت ایجاد می شــود خرسند هستم و برای هرگونه کمکی در موفقیت 

ایشان  آمادگی دارم.

رسانه KHAMENEI. IR فراخوان ایده های مردم برای تحقق مشارکت در جهش تولید را داد.به گزارش 
ایســنا، رهبر انقلاب اسلامی در پیام نوروزی، ســال ۱۴۰۳ را سال »جهش تولید با مشارکت مردم« 
نام گذاری کردند و بر همین اســاس رســانه KHAMENEI.IR  از مخاطبین خــود دعوت می کند تا 
پیشــنهادها، نظرات و ایده های خود را برای تحقق مشــارکت مردم در جهش تولید از طریق صفحه 
ویژه ی فراخوان به آدرس  farsi.khamenei.ir/tolid-mardom ارســال نمایند.پیشنهادهای دریافت شده 
پس از دســته بندی به مرور منتشر می شــود و نظرات و راهکارهای مطرح شده برای عملیاتی شدن 
مشــارکت مردمی در عرصه تولید، به دســتگاه های مربوطه ارجاع داده خواهد شد.مخاطبان محترم 

/farsi.khamenei.ir/tolid-mardom .می توانند برای ارسال ایده ها به صفحه زیر مراجعه کنند

نایب رئیس فراکسیون زنان مجلس گفت: همه از شرایط زنان در غزه آگاه هستیم، اما درباره آن سکوت شده و هیچ حرفی زده نمی شود.به گزارش خبرگزاری 
مهر، سمیه رفیعی نایب رئیس فراکسیون زنان مجلس شورای اسلامی در نشست بررسی وضعیت حقوق بشری زنان فلسطینی با نگاهی به جنایت های 
رژیم صهیونیستی علیه زنان فلسطینی با اشاره به اینکه متأسفانه در بسیاری از موارد درباره حقوق بشر گزینشی رفتار می شود، گفت: امروز به وضعیت زنان 
در جهان با این نگاه برخورد می شود؛ همه از شرایط زنان در غزه آگاه هستیم، اما درباره آن سکوت شده و هیچ حرفی زده نمی شود.این نماینده مجلس در 

ادامه به ارائه توضیحاتی درباره وضعیت غزه پرداخت و گفت: امروز نزدیک به ۳۰ بیمارستان غزه از بین رفته و در بیمارستان های باقی مانده فقط حدود ۱۰ درصد خدمات ارائه می شود و این 
وحشتناک است؛ با وجود این، سازمان های بین المللی کجا هستند، همان هایی که در مقام ادعا همواره شعار می دهند و بیانیه صادر می کنند.رفیعی با اشاره به اقدام تروریستی رژیم صهیونیستی 
در به شهادت رساندن اسماعیل هنیه، رئیس دفتر سیاسی جنبش حماس، اظهار کرد: رژیم صهیونیستی مهمان ما را در حریم و خاکایران هدف قرار داد و جالب است آلمان در پی این حادثه 
طرفین را به خویشتنداری دعوت کرد؛ صهیونیست ها برخلاف تمامی موازین میهمان ما را هدف قرار داده اند و آلمان طرفین را دعوت به خویشتنداری می کند، آیا کثیف تر از این داریم؟نماینده 
مردم تهران در مجلس دوازدهم با بیان اینکه وضعیت برای زنان در غزه بسیار بدتر است و آن ها اولویت های اولیه زندگی را ندارند، تصریح کرد: ما در غزه هم نسل کشی و هم اکوساید یا تخریب 
سرزمین را داریم که کمتر به آن پرداخته می شود؛ یعنی حتی اگر جنگ هم تمام شود آثار جنگ باقی است؛ ادواتی که رژیم صهیونیستی در غزه استفاده می کند، هرکدام می توانند عمق 

تخریبی بسیاری را ایجاد کنند؛ استفاده رژیم صهیونیستی از این سلاح ها پیامدهایی دارد؛ این پیامدها و تخریب ها صرفاً محدود به غزه نیست و گریبانگیر بسیاری از مردم در جهان می شود.

فراخوان ایده های مردم برای تحقق 
مشارکت در جهش تولید

رفیعی:

جهان در برابر شرایط ناخوشایند زنان در غزه سکوت کرده است

سرلشکر سلامی: رژیم صهیونیستی اشتباه کردهمایش بزرگداشت روز خبرنگار

از بستانکاران موسسه سامانه نمايش گستران فرتاك آگهی دعوت 

 به شماره ثبت 47101 به شناسه ملی 14008310832
  )نوبت اول(

آگهی دعوت از بســتانکاران موسســه ســامانه نمايش گســتران فرتاك ) در حال تصفیه ( به شماره 
ثبــت 47101 به شناســه ملــی 14008310832 در اجرای ماده  215  اصلاحیــه قانون تجارت از 
کلیه بســتانکاران موسسه سامانه نمايش گســتران فرتاك ) در حال تصفیه ( به شماره ثبت 47101 
به شناســه ملی 14008310832 که آگهی انحلال آن در صفحه 42 روزنامه رســمی کشــور شماره 
22801 مورخ 1402/04/14 درج گرديده اســت دعوت به عمــل می آيد تا ظرف مدت حداکثر يک 
ســال از تاريخ انتشــار آگهــی نوبت اول با ارائه مــدارك مثبته ادعای خود را به مديــر تصفیه آقای 
اســماعیل صفری به شــماره همراه 09190901904 مســتقر در آدرس : اســتان تهران، شهرستان 
تهران، بخش مرکزي، شــهر تهران، باغ صبا-سهروردي، خیابان شــهید مهندس زيرك زاده، خیابان 
شــهید مســعود ملايري پور، پلاك 93، طبقه 2  کدپســتي : 1575717414 مراجعه نمايند. بديهی 
است شرکت و مدير تصفیه در مورد هرگونه ادعای احتمالی که خارج از مدت فوق به شرکت منعکس 

داشت. نخواهند  مسئولیتی  گردد 
   

– آقای اسماعیل صفری نمايش گستران فرتاك  مديرتصفیه موسسه سامانه 

(نوبت دوم)
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گزیده خبر جولانآسمانخراشها؛مستاجرانبابلندمرتبهسازیخانهدارنمیشوند
با توجه به اینکه هــدف از اجرای طرح هایی چون نهضت ملی 
مســکن خانه دار کردن اقشــار ناتوان از خرید مسکن به شمار 
می رود، دولت به جای بلندمرتبه سازی باید از شیوه افقی سازی 
برای ساخت مسکن استفاده کند.به گزارش خبرنگار مهر، ابتدا 
بلندمرتبه ها برای ســاختمان هایی با کاربری تجــاری، اداری، 
هتل ها و امثالهم ساخته می شدند اما به تدریج مسکن سازی هم 
به این شــیوه صورت پذیرفت چراکه به دلیل رشــد شــتابان 
جمعیــت و البتــه مهاجرت از روســتاها به شــهرهای بزرگ، 
بلندمرتبه ســازی به عنوان راهکاری بــرای عبور از این بحران 
مطرح شد؛ کار تا جایی جلو رفته که هم اکنون بلندمرتبه سازی، 
تبدیل به نمادی برای کلان شــهرهای کشــور شــده است.این 
وضعیت در حالیست که کارشناسان ۶ مورد شامل »آسیب های 
فیزیولوژیکی، اقتصــادی، حمل ونقلی و ترافیکــی، اجتماعی، 
زیســت محیطی و کالبدی- بصری« را بــه عنوان تبعات اصلی 
بلندمرتبه ســازی عنــوان می کنند. همچنین مــواردی چون 
»افزایــش بیماری هــای تنفســی و افزایش احتمــال انتقال 
بیماری های واگیر، افزایش تصادفات و مرگ ومیر ناشــی از آن، 
افزایش چشم گیر قیمت زمین و مسکن در مجاورت بلندمرتبه ها، 
احتــکار زمین و ملک و قــرار گرفتــن آن در اختیار دلالان و 
سرمایه داران، تأثیر منفی ساختمان های بلند بر تراکم ساختمانی 
و مصــرف زمین و کاربــری زمین های اطــراف، افزایش تراکم 
ترافیک در معابر، عدم تجانس فرهنگی ساکنان در بلندمرتبه ها 
و افزایش تنش های اجتماعی، کم رنگ شدن روابط همسایگی، 
کاهش نشــاط کودکان، تخریب مقیاس انسانی و از بین رفتن 
تناســبات کالبدی، محدود کردن دید افقی، کاهش وزش باد، 
تغییر غیرطبیعی دمای شــهر« نیز از دیگر تبعات این شــیوه 
ساختمان سازی است.زلزله در تهران می تواند فاجعه بار شوداز 
ســویی دیگر برج های بلند و آســمان خراش ها در هنگام وقوع 
بلایای طبیعی تهدید جدی برای جان انسان ها به شمار می رود 
و این در حالیست که ایران یکی از کشورهای زلزله خیز محسوب 
می شود بنابراین اصرار بر بلندمرتبه سازی در ایران می تواند در 
نهایت به نتایج فاجعه باری ختم شــود؛ به طور مثال در هنگام 
بروز زلزله، ساخت و ســاز ساختمان های بلند در کوچه هایی با 
عرض کم و همچنین عدم وجود محاسبات دقیق در ساخت این 
برج هــا، یکــی از تهدیدهای جــدی برای جان انسانهاســت.

متروپل های دیگر در انتظار کلان شهرها نکته قابل توجه آنکه در 
کنار تمام تبعات بلندمرتبه ســازی، متأســفانه سازندگان نیز 
تمایلی به رعایت ضوابط بلند مرتبه سازی ندارند و معمولاً هنگام 
ساخت و ساز اصول ساخت سازه های بلند را زیر پا می گذارند؛ به 
عنوان نمونه می توان به ســانحه ریزش ســاختمان بلندمرتبه 
متروپل در ۲ خردادماه ۱۴۰۱ در شــهر آبادان اشاره کرد که نه 
تنها ضوابط فنی و ایمنی ســاخت بلکه حتی فرایند نظارت بر 
بلندمرتبه سازی را نیز زیر سوال برد. باید اشاره کرد که در زمان 
ریزش ساختمان متروپل آیت الله رئیسی رئیس جمهور شهید به 
همراه محمد مخبر معاون اول رئیس جمهور، وزیر کشور و برخی 
دیگر از مقامات ارشــد کشــور در پایان بازدید از این حادثه، از 
وجود فســاد گسترده در زمینه احداث این ساختمان خبر داده 
بودند که می تواند به معنای عدم نظارت کافی از ســوی برخی 
شــهرداری ها در اجرای ضوابط نظارت بر بلندمرتبه ســازی ها 
باشد. افقی ســازی راهکار برون رفت از مشکلات در این بین با 
توجه به اینکه تأمین مسکن یکی از نیازهای اساسی کشور است 
و پررنگ ترین وعده ی رئیس جمهور شهید نیز ساخت ۴ میلیون 
واحد مسکونی بود، تعدادی از کارشناسان بلندمرتبه سازی را به 
عنوان گزینه اصلی دولت ســیزدهم برای برون رفت از مســاله 
مســکن مطرح می کردند، درحالیکه همانطور که اشــاره شد 
بلندمرتبه ســازی تبعات بسیار زیادی دارد و دولت نمی تواند از 
این راهکار برای برون رفت از مشکلات مربوط به تأمین مسکن 
اســتفاده کند.بر همین اساس نیز کارشناسان توسعه ی افقی و 
ساخت مسکن تک طبقه را بهترین راه برون رفت از وضعیت فعلی 
و جبران عقب ماندگی های گذشته بازار مسکن عنوان می کنند 
چراکه در این شــیوه، امکان ســاخت مسکن به روش تدریجی 

وجود دارد و دولت چهاردهم می تواند در راستای عمل به قانون 
جهش تولید مسکن به جای استفاده از روش بلند مرتبه سازی، 
از روش تک طبقه سازی ظرفیت ساخت مسکن بهره ببرد زیرابا 
توجه به اینکه هدف از اجرای پروژه های نهضت ملی مسکن خانه 
دار کردن مردم عادی و اقشــار ناتوان از خرید مسکن به شمار 
می رود، روش بلندمرتبه ســازی درست نخواهد بود با توجه به 
اینکــه هدف از اجرای پروژه های نهضت ملی مســکن خانه دار 
کردن مردم عادی و اقشار ناتوان از خرید مسکن به شمار می رود، 
روش بلندمرتبه ســازی درســت نخواهد بود چراکه در شیوه 
بلندمرتبــه ســازی، متقاضیان باید هزینه را بــه صورت کامل 
پرداخت کنند و حتی پــس از پرداخت کامل هزینه هم، واحد 
تحویل فرد نمی شــود و متقاضی باید تا تکمیل نهایی واحد در 
صف تحویل واحد مســکونی خود بماند این در حالیست که در 
تک طبقه ســازی متقاضی می تواند بعد از فرایند سفت کاری، 
واحد را تحویل بگیرد.ســاختِ سریع واحد مسکونی نکته قابل 
توجه دیگر آنکه در بازاری که قیمت مصالح روزانه تغییر می کند، 
عنصــر زمان نقش کلیدی ایفا می کند. در این رابطه نیز تفاوت 
محسوسی میان مدت ساخت خانه های تک طبقه با مدت ساخت 
ســاختمان های چندطبقه وجود دارد. درحالیکه زمان ساخت 
خانه های تک طبقــه تا یک ماه هم کاهش یافتــه و در موارد 
متعددی آزمایش خود را پس داده است؛ زمان ساخت ساختمانی 
چندطبقه به عوامل متعددی بستگی دارد که در حداقلی ترین 
حالت ممکن تا ۲۴ ماه برآورد شده است. پیچیدگی های طراحی 
و ساخت اسکلت در ساختمان های بلندمرتبه از مهمترین دلایل 
طولانی شــدن زمان ســاخت اســت.همچنین هر چه طبقات 
ساختمان بالاتر می رود، پیچیدگی های ساخت و طراحی اسکلت 
جهت تحمل فشار بر ســاختمان بیشتر می شود. مضاف بر این 
مــواردی مثل حمل مصالح را در نظر بگیرید که هر چه طبقات 
بالاتر رود هزینه بر تر و پیچیده تر خواهد شــد. از طرفی قوانین 
کنونی برای هر واحد مسکونی به طور معمول بین ۳۰ تا ۴۰ متر 
مشاعات در نظر می گیرند که افزایش طبقات در این خصوص نیز 
اثرگذار اســت. لوله کشــی، برقکاری، ضوابط ایمنی مربوط به 
ایمنی در برابر حوادث مثل سیستم اطفای حریق و پله اضطرار 
از مواردی است که در ساخت ساختمان با طبقات بالاتر را دشوار 
می کند. در صورتی که تمام این موارد در ساخت واحد تک طبقه 
منتفی و موجب صرفه جویی در زمان، هزینه و همچنین سهولت 
اجراست.از سویی دیگر نیز حمایت از ساخت مسکن تدریجی و 
خانه های ویلایی یک طبقه در شهرهایی که امکان تأمین زمین 
در آنها میســر است، به دلیل افزایش سرعت بهره برداری از این 
واحدهای مســکونی، کارســاز و پیش برنده است زیرا به اعتقاد 
کارشناسان سرعت ساخت واحدهای مسکونی ویلایی یک طبقه، 
خصوصاً با اســتفاده از تکنولوژی های ساخت وساز، از مهم ترین 

فواید این طرح در قالب نهضت ملی مسکن است.افقی سازی؛ به 
ســود متقاضیان مســکن اســت در این رابطه فرشید ایلاتی 
کارشــناس مســکن در گفت وگو با خبرنگار مهر با بیان اینکه 
بلندمرتبه ســازی و تراکم بالا یکی از سرنخ های مهم مشکلات 
کلان شــهرهای کشــور اســت، گفت: بلندمرتبه ســازی در 
کلان شهرها تاکنون از سوی کارشناسان زیادی مورد انتقاد قرار 
گرفته که رشد شتابان جمعیت و مهاجرت از روستاها به سمت 
شــهرهای بزرگ باعث شد تا بلندمرتبه ســازی به عنوان یک 
راه حل برای این بحران مطرح شــود، به طوری که هم اکنون بلند 
مرتبه سازی به عنوان نمادی برای کلان شهرها به شمار می رود.

وی افــزود: در ســال های اخیر شــاهد بلندمرتبه ســازی در 
کلانشهرها هستیم در صورتی که درگذشته ساختمان های بلند 
برای امور اداری و تجاری استفاده می شد، البته یکی از مهم ترین 
مشکلات اساسی بلند مرتبه سازی تخریب محیط زیست خواهد 
بود، زیرا که در سایه بلند مرتبه سازی شاهد از بین رفتن باغات 
و فضاهای سبز موجود خواهیم بود که این روند می تواند تبعات 
منفی را در کشور رقم بزند.این کارشناس مسکن در ادامه افزود: 
دولت چهاردهم در راســتای عمل بــه تعهد طرح نهضت ملی 
مسکن نباید به سمت بلند مرتبه سازی حرکت کند، زیرا علاوه 
بر اینکه تحویل واحدهای مسکونی زمان بر خواهد بود و از سوی 
دیگر اجرای این طرح ســرمایه بیشــتری از افقی سازی صرف 
خواهد کرد، به عبارت دیگر دولت با اعطای زمین به متقاضیان 
در روستاها و اعطای تسهیلات به آنها می تواند کمتر از یک سال 
مستأجران را صاحب خانه کند.وی تصریح کرد: با توجه به تورم 
مصالح ساختمانی و زمان بر بودن ساخت مسکن آپارتمانی، تنها 
مستأجران با شیوه تدریجی ساخت مسکن طعم خانه دار شدن را 
خواهند چشیدبا توجه به تورم مصالح ساختمانی و زمان بر بودن 
ساخت مســکن آپارتمانی، تنها مســتأجران با شیوه تدریجی 
ساخت مسکن طعم خانه دار شدن را خواهند چشید؛ در بازاری 
که قیمت مصالح دارای تورم و تغییر روزانه اســت عنصر زمان 
نقش کلیدی ایفا می کند. در این رابطه نیز تفاوت محسوســی 
میان مــدت ســاخت خانه هــای تک طبقه با مدت ســاخت 
ســاختمان های چندطبقه وجــود دارد.ایلاتی گفت: با توجه به 
موارد ذکر شــده، ساخت مسکن با شیوه افقی سازی می تواند با 
ساخت تدریجی مسکن؛ دست دلالان را کوتاه و مردم واقعی را 
صاحــب خانه کند، خانه های تک طبقه پس از ســفت کاری و 
آماده سازی نسبی نمای بیرونی خانه؛ قابلیت تحویل به افراد را 
دارد و مراحــل بعدی را می تــوان به تدریج و با آماده شــدن 
سرمایه ی افراد تکمیل شود. اکثر این افراد نیز حاضرند میان دو 
گزینه ی هرگز صاحب خانه نشدن یا تکمیل و اسکان تدریجی، 
گزینه ی دوم را انتخاب کنند؛ در این صورت است که وعده های 
طرح های نهضت ملی مسکن محقق خواهند شد و خانه به دست 

جامعه ی هدف حقیقی طرح می رســد.به گــزارش مهر، مدل 
چندطبقه سازی که قابل تحویل و تکمیل تدریجی نیست باعث 
شــیوع فروش فیش توســط مردم به ســرمایه داران و دلالان 
می شود. افرادی که حین فرایند پرداخت و انتظار برای خانه دار 
شدن؛ در اثر تورم هر روز با مشکلات اقتصادی جدیدتری مواجه 
می شوند؛ بدهی و انتظار بیشتر را برنتابیده توسط دلالان تحریک 
به فروش فیش مسکن می شوند و در نهایت باز هم خانه به دست 
دلال و ســرمایه دار می رسد. این در حالی است که در مدل تک 
طبقه سازی می توان با ساخت تدریجی مسکن؛ دست دلالان را 
کوتــاه و مردم واقعی را صاحب خانه کرد.آلودگی هوا، ترافیک و 
شلوغی به گزارش مهر، در کنار مباحث ذکر شده، یکی دیگر از 
پیامدهای منفی بلندمرتبه سازی در کلان شهرهای کشور، برهم 
زدن جریان طبیعی هوا و بسته شدن کریدور هوایی آن هاست. 
جانمایی ســاختمان های بلند در مناطق نامناسب شهرها و در 
مســیر جریان باد باعث می شود جریان هوا ساکن شود و ذرات 
آلاینده حاصل از فعالیت های جمعیت زیاد شهرها امکان حرکت 
نداشــته باشــند. در این حالت آلاینده ها در هوا انباشته شده و 
باعث آلودگی شدید و مشکلات تنفسی برای انسان ها می شوند.

طبق مطالعات انجام شــده سرعت باد در سطح شهر و خیابان، 
تحــت تأثیر عناصر طراحی شــهری از جمله ارتفــاع و تراکم 
ساختمان ها و همچنین پراکندگی ساختمان های مرتفع، دچار 
تغییر قابل توجهی می شود به طوری که سرعت باد در برخورد با 
ســطح ناهموار که در اثر ساخت وساز در شهر ایجاد شده است 
دچار افت و کاهش می شود؛ بنابراین ساختمان های بلندی که در 
مسیر جریان ورود باد در شهرها قرار دارند به طور قابل توجهی 
آلودگی هوا را تشــدید می کنند.   پیامد منفی دیگر بلندمرتبه 
سازی، افزایش ترافیک و ازدحام جمعیت و وسایل و حمل ونقل 
است. اگر ســاختمان های بلند خیابان های شهر را احاطه کنند 
به طوری که انواع مجتمع های تجاری، اداری و مسکونی بر آن ها 
بار شوند، گنجایش و ظرفیت خیابان ها کمتر از جمعیت ورودی 
و خروجی آن ها خواهد بود. در این شــرایط ترافیک و شــلوغی 
اولین مهمان این مناطق خواهد بود و استفاده کنندگان از آن ها 
به انواعی از مشــکلات ترافیکی همچون کمبــود جای پارک، 
ازدحام جمعیت، آلودگی صوتی و نیز مشــکلات روحی و روانی 
دچار خواهند شد. ارتباط تراکم جمعیتی و شاخص های کیفیت 
زندگی طبق برآوردهای کارشناسی در تراکم مطلوب ۴۰ درصد 
اراضی به طور خالص به بخش مسکونی تعلق دارد و ۶۰ درصد 
آن ها متعلق به معابر و بخش های خدمات عمومی است. بنابراین 
از هر هکتار به طور میانگین ۴۰۰۰ مترمربع قابل استفاده است 
که بــا توجه به درنظر گرفتن ۲۵۰ مترمکعب برای زیربنای هر 
واحد و رقم ۳.۳ بعد خانوار فعلی، تراکم ۵۲.۸ نفر در هکتار تراکم 
جمعیتی مطلوب است.مطالعه ای در یکی از دانشگاه های کشور، 
تأثیر تراکم بر شاخص های کیفیت زندگی شهری را در منطقه ۳ 
تهران بررســی کرده است. نتیجه حاصل نشان می دهد از میان 
۲۲ شاخص سنجشــگر کیفیت زندگی، رضایتمندی از روابط 
همسایگی در محل سکونت، رضایتمندی از قیمت خرید مسکن، 
رضایتمنــدی از کیفیت خدمات اتوبوس رانــی، رضایتمندی از 
وضعیت و امکانات فضاهای باز شهری و رضایتمندی از کیفیت 
خدمات ورزشی بیشترین تأثیرپذیری را از تراکم جمعیتی دارند.

بــا بالا رفتن تراکم، رضایتمندی از امکانات و خدمات شــهری 
کاهش پیــدا می کند چراکه محیط مناســب بــرای برآوردن 
نیازهای انســان ها و رشــد و بالندگی آن ها از بین می رود. لذا 
تراکم جمعیتی باید متناسب با خصوصیات اجتماعی، اقتصادی 
و محیطی محله باشد و به هر میزان که از وضعیت بهینه فاصله 
بگیرد، نارضایتی هایی را در ابعاد اقتصادی، اجتماعی و خدماتی 
به همراه خواهد داشت.بنابراین با توجه به جمیع مباحث مطرح 
شده، به نظر می رســد دولت چهاردهم بهتر است به جای اتکا 
به بلندمرتبه ســازی برای ساخت و تحویل واحدهای مسکونی 
در طرح هایی چون نهضت ملی مســکن، از شــیوه افقی سازی 
بهره ببرد که نه تنها ســاخت ســریع تری دارد بلکه با هزینه و 

آسیب های کمتری تحویل متقاضیان می شود.

دبیر انجمــن تولیدکنندگان و تامین کنندگان برنج ایرانی بــا تاکید بر اینکه انتظار ما از 
دولت چهاردهم این اســت که به عنوان کالای اساســی به برنــج ارز ترجیحی تخصیص 
دهد تا قیمت تمام شــده برنج منطقی باشــد و مردم بتوانند از آن اســتفاده کنند،گفت: 
همچنین نباید این نگرانی وجود داشــته باشــد که ممکن است با واردات به تولید داخل 
آســیبی وارد شود.به گزارش ایسنا، برنج یکی از کالاهای اساسی است که در سفره مردم 
از اهمیــت بالایی برخوردار اســت، اما چالش های بســیاری نیــز از جمله عدم تخصیص 
بــه موقــع ارز ترجیحی و یا کمبــود واردات و در نتیجه کمبود برنج در کشــور و گرانی 
آن وجــود دارد. در حــال حاضر با توجه بــه اینکه در دوره ممنوعیــت واردات نیز قرار 
داریم مســئله تامین برنج بسیار مهم است.مسیح کشــاورز-دبیر انجمن تولیدکنندگان و 
تامین کنندگان برنج ایرانی- در گفت وگو با ایســنا، درباره نیاز واقعی کشور به برنج اظهار 
کرد: سه قشر از برنج در کشور استفاده می کنند و بعد از گندم قوت قالب کشور ما است. 

۶ دهک مردم به طور کلی برنج خارجی مصرف می کنند به دلیل اینکه قیمت مناســب تری نســبت به برنج ایرانی دارد و قشــر متوسط 
نیز اگر برنج ایرانی که تولید می شــود قیمت تمام شــده مناسبی داشته باشد و به قیمت برنج خارجی نزدیک باشد با اختلاف سال قبل 
که این اختلاف را کم کرده بودیم ســعی می کنند برنج ایرانی مصرف کنند. اگر برنج ایرانی خیلی گران شــود همچون ســال ۱۴۰۰ تا 
۱۴۰۱، ایــن بخش از جامعه دیگــر نمی تواند برنج ۱۵۰ هزار تومانی را خریداری کند و مجبور به خریداری برنج خارجی است.کشــور 
ســالانه به واردات چه میزان برنج نیاز دارد؟وی تاکید کرد: با توجه به محاسبات یک دوره حدودا ۱۰ ساله، برای ۸۰ میلیون نفر حدود 
۳ میلیون و ۴۰۰ هزار تن برنج نیاز اســت. اگر در خوش بینانه ترین حالت، ۲ میلیون و ۴۰۰ هزار تن برنج درکشــور تولید شود، سالانه 
حدود یک میلیون و ۱۰۰ تا یک میلیون و ۴۰۰ هزار تن برنج نیاز داریم که وارد شــود و باقی نیاز کشــوز نیز از محل برنج ایرانی تامین 
شود.کشاورز افزود: اگر فاصله قیمتی برنج ایرانی با خارجی زیاد شود، تقاضای برنج خارجی بیشتر می شود و در نتیجه واردات بیشتری 
نیز صورت می گیرد. در دوره دولت ســیزدهم، با توجه به سیســتم هایی که برقرار شــد، حدود یک میلیون و ۲۰۰ هزار تن در برنامه 
واردات بود که امیدواریم امســال نیز این میزان در برنامه باشــد در غیر این صورت شاهد گرانی برنج و کمبود این محصول خواهیم بود 
و دوباره شــرایط حاکم در ســال ۱۴۰۰ رخ خواهد داد.ضرر جدی به برنج ایرانی در دوره محدودیت واردات در صورت کمبودوی ضمن 
تاکید بر اهمیت برنامه ریزی به واردات یک میلیون و ۲۰۰ هزار تنی برنج مطرح کرد: آمار واردات ۴۵۰ هزار تن و مشــابه ســال قبل 
اســت با این تفاوت که در ســال ۱۴۰۱ بخش خصوصی  ۱۴۰۰ هزار تن واردات داشت که بخشی از آن به سال ۱۴۰۲ منتقل شد ولی 
در ســال ۱۴۰۲، به میزان۹۹۰ هزارتن واردات بود که تماما مصرف شــد وچیزی به سال ۱۴۰۳ منتقل نشد.  دولت باید به این مسئله 

توجه داشــته باشــد که اگر در دوره ممنوعیت، کمبودی در بازار وجود داشته باشد، اولین 
چیزی که متضرر می شــود برنج ایرانی است چراکه واسطه ها قیمت آن را افزایش می دهند. 
کشــاورزان در چنین شرایطی مشکلی نداشتند اما واسطه ها ادعا داشتند که وقتی ارز برنج 
برداشته شود، برنج خارجی گران و در نتیجه برنج ایرانی نیز گران می شود و این به معنای 
ســوء اســتفاده از شــرایط اســت.دبیر انجمن تولیدکنندگان و تامین کنندگان برنج ایرانی 
ادامه داد: نکته مهم این اســت که اگر به واســطه دوره چهار ماه ممنوعیت در اول ســال، 
در زمینه برنج خارجی کمبودی داشــته باشــیم این بازار از تنظیم خود خارج می شــود و 
موجب ســوء استفاده واسطه های برنج ایرانی می شود که آن را گران کنند. امیدوارم در این 
زمینه دولت برنامه ای داشــته باشد که اگر به آن نقطه رسید بلافاصله دوره ممنوعیت را تا 
حدود یک الی ۲ ماه کاهش دهد که بتوانیم بخشــی از نیاز جامعه را وارد کنیم و به میزان 
امن و پیش بینی شــده یک میلیون و ۲۰۰ هزار تن برســیم که بازار با مشکل مواجه نشود.

تخصیص ســریع ارز ترجیحی به برنج برای منطقی شــدن قیمت ها وی درباره اینکه در دولت چهاردهم چه اتفاقاتی باید رخ دهد تا در 
زمینه برنج شــرایط مناســبی داشته باشیم گفت: دولت کاملا نسبت به معیشــت مردم و وضعیت اقتصادی و درآمدی کشور آگاه است. 
اگر تمام اقشــار مردم درآمد کافی دارند که هیچ جای نگرانی نیســت، اما اگر دولت نمی تواند از افزایش تورم جلوگیری کند و فشار آن 
بر دوش مردم اســت باید فکر دیگری برای آن شــود، نباید فراموش کرد که این کالا اصلا قابل صرف نظر کردن و کنار گذاشــته شدن 
نیســت که فکر کنیم می توان آن را آزاد کرد و به جریانات عادی جامعه سپرد.کشــاورز تاکید کرد: در این زمینه باید برنامه ریزی شود. 
برای برنج هیچ جایگزینی وجود ندارد. از یک کیلوگرم برنج، ۸ نفر می توانند اســتفاده کنند. انتظار ما از دولت چهاردهم این اســت که 
به عنوان کالای اساســی به برنج ارز ترجیحی تخصیص دهد تا قیمت تمام شــده  برنج منطقی باشد و مردم بتوانند از آن استفاده کنند 
و این نگرانی نباید وجود داشــته باشــد که ممکن اســت با واردات به تولید داخل آسیبی وارد شــود.وی افزود: اگر به اندازه کافی و با 
قیمت مناســبی در کشــور برنج وجود داشته باشــد، قیمت برنج ایرانی نیز کاهش می یابد و اقشار متوسط و حتی رو به پایین نیز که به 
مصرف برنج ایرانی علاقه دارند می توانند از محصول ایرانی اســتفاده کنند و در این صورت دیگر به تولید داخل آســیبی وارد نمی شود.

دبیــر انجمن تولیدکنندگان و تامین کنندگان برنج ایرانی در پایــان مطرح کرد: امیدواریم دولت با توجه به آمار دقیقی که وجود دارد، 
بر اســاس میزان برنج ایرانی و خارجی که مصرف می شــود مجددا برنامه ریزی مناســب تا انتهای سال داشــته باشند. هنوز هشت ماه 
باقی مانده و یک ســوم از زمان نیاز به کســری برنج گذشته و باید دولت به هشت ماه آینده با توجه به آمار و اطلاعات موجود از میزان 
تولید کشــور و با نشســت های تخصصی با بخش خصوصی برنامه ریزی مناسبی داشته باشد که بازار بدون چالش به سال ۱۴۰۴ برسد.

مدیر عامل شستا مطرح کرد

تلاش برای رسیدن به سهم ۶ 
درصدی از درآمدهای صادرات 

غیرنفتی

مدیر عامل شرکت ســرمایه گذاری تأمین اجتماعی )شستا( گفت: در تلاش 
برای رسیدن به سهم شــش درصدی از درآمدهای ارزی کشور در صادرات 
غیر نفتی هســتیم.به گزارش ایسنا، نشســت خبری شرکت سرمایه گذاری 
تأمین اجتماعی )شســتا( با حضور عارف نوروزی - مدیر عامل این شرکت - 
برگزار شد. در این نشست عملکرد و مهم ترین دستاوردهای شرکت شستا از 
جمله پذیرش شرکت نفت ستاره خلیج فارس در بورس تشریح شد.نوروزی 
در این نشســت گفت: در ایام اخیر اتفاق مهمی در شستا تجربه شد که آن 
پذیرفته شــدن شرکت نفت ستاره خلیج فارس در بورس است و از آنجایی 
که این شرکت یکی از بزرگترین دارایی های کشور است و وارد بازار سرمایه 
و بورس شده، بی شک اتفاق مهمی برای بازار سرمایه کشور است.وی افزود: 
اخیرا با توجه به اتفاقاتی که منطقه رخ داده با کاهش ارزش سهام در بورس 
مواجه هســتیم. شرکت شستا تشکیلاتی اســت که بیش از ۱۰ درصد بازار 
سرمایه کشور را به خود اختصاص داده است و متاسفانه تحت تاثیر اتفاقا اخیر 
قیمت ســهم بسیار کمتر از ارزش ذاتی آن شده است و تحت تاثیر اتفاقات 
اخیر ارزش دلاری شســتا در بازار سرمایه، یک سوم ارزش واقعی و ذاتی آن 
شده است.مدیر عامل شستا خاطر نشان کرد: به عقیده بسیاری از کارشناسان 
امروز زمان خرید سهام است نه فروش آن و طبیعتا با برطرف شدن مسائل 
بازار باز می گردد.نوروزی گفت: از آنجا که شستا و هلدینگ های چهارده گانه 
آن وزن بالایی در باراز سرمایه دارند، بی شم سهامداران این شرکت باید در 

شرایط فعلی بروس مراقب سرمایه های خود باشند تا متحمل ضرر نشوند.
سهامداران ســتاره خلیج فارس کدام شرکت ها هستند؟وی افزود: در رابطه 
با شرکت نفت ســتاره خلیج فارس، این مجموعه سال ۱۳۸۵ تاسیس شد 
و در حال حاضر ۴۹ درصد ســهام آن مربوط به نفت و گاز و پتروشــیمی 
شســتا، ۳۴.۵ درصد آن مربوط به مجموعه بازنشستگی نفت و ۱۷.۵ درصد 
آن مربوط به دولت اســت.مدیر عامل شستا با اشاره به اهمیت ملی شرکت 
نفت ستاره خلیج فارس گفت: امروز محصولات راهبردی مهمی از جمله ۴۰ 
درصد بنزین کشور که شامل تولید روزانه ۴۵ میلیون لیتر بنزین، ۱۲ میلیون 
لیتر گازوئیل و گوگرد و سوخت جت است توسط شرکت نفت ستاره خلیج 
فارس تولید می شــود که سالانه بیش از ۱۴ میلیارد دلار صرفه جویی برای 
کشــور دارد.نوروزی به ارزش شرکت ستاره خلیج فارس اشاره کرد و گفت: 
این مجموعه با ۳.۴ میلیارد دلار سرمایه گذاری تاسیس شد و ارزش امروز آن 
حدود ســه الی چهار برابر ارزش زمان سرمایه گذاری است.وی افزود: امروز 
حدود ۴۰۰۰ نفر نیروی انســانی به صورت مســتقیم و چندین هزار نفر به 
صورت غیر مستقیم در این شرکت مشغول به کار هستند.بزرگترین پالایشگاه 
گازی جهان مدیر عامل شستا با اشاره به اهمیت و جایگاه شرکت نفت ستاره 
خلیج فارس گفت: شرکت نفت ستاره خلیج فارس امروز بزرگترین پالایشگاه 
میعانات گازی جهان است که در ســال ۱۳۹۷ رئیس جمهور وقت دستور 
بورسی شدن این شــرکت را داد، اما به خاطر برخی مشکلات برای بورسی 
شدن با مشکل روبرو شــد، اما در چند ماه اخیر شرایط و ابهامات ارزی آن 
برای بورسی شدن برطرف شد و بلاخره این شرکت بورسی شد. هدف گذاری 
۵۷۰ همتی شستا برای سال جاری نوروزی به عملکرد شرکت شستا در سال 
گذشته اشاره کرد و گفت: در سال گذشته تحقق درآمدهای عملیاتی شستا 
۲۷۹ همت بود که برای ســال جاری ۵۷۰ همت هدف گذاری شــده است. 
یعنی ۱۰۴ درصد افزایش برای ســال جاری مد نظر قرار گرفته اســت. وی 
گفت: همچین در ســال گذشته شستا سود ۵۳ همتی کسب کرد که برای 
ســال جاری به بیش از ۲۰۰ همت هدف گذاری شده است. در طرف دیگر 
درآمد ارزی شستا در سال ۱۴۰۲ حدود ۱.۸ میلیارد دلار بود و برای امسال 
به ۲.۸ میلیارد دلار هدف گذاری شــده اســت.تلاش برای سهم ۶ درصدی 
درآمد کشورمدیر عامل شرکت ســرمایه گذاری تأمین اجتماعی )شستا( در 
ادامه گفت: شســتا در سال گذشته سهم چهار درصدی از درآمدهای ارزی 
کشور داشــت و برای سال جالی در تلاش هســتیم که این سهم به شش 
درصد برســد. همچین سال گذشته ۴۰ همت ســرمایه گذاری در طرح ها 
صورت گرفته که برای امســال با ۲۷۵ درصد رشــد به ۱۵۰ همت افزایش 
هدف گذاری شده و مقرر است تا نیمه سال بیش از ۶۰ درصد برنامه تحقق 
پیدا کند.تحقق ۲۶ همتی پژوهش  از ابتدای سال نوروزی با اشاره به میزان 
سرمایه گذاری شســتا در طرح ها گفت: از ابتدای سال جاری تا امروز بیش 
از ۲۶ همت از پروژه های ســال جاری به بهره بردار رســیده است.وی اظهار 
کرد: در سال جاری ۵۰ درصد افزایش سرمایه در شرکت های بورسی شستا 
صورت گرفته است. میزان افزایش سرمایه در شرکت های شستا ۲۸.۵ همت 
بوده که برای امســال ۶۳.۵ همت هدف گذاری شده است. مدیر عامل شستا 
افزود: سال گذشته ۶۹ پروژه در شستا و با حجم ۱۱۴ همت محقق شد که 
برای سال جاری به ۱۴۰ طرح با حجم نقدینگی ۱۹۰ همت سرمایه گذاری، 
هدف گذاری شــده که ۴۰ درصد آن تا امروز تحقق یافته اســت. نوروزی با 
اشــاره به موضوع و بحث عدم شــفافیت در رابطه با شستا گفت: از مجموع 
۲۷۶ شرکت زیرمجموعه شســتا، ۱۸۴ شرکت مدیریتی و ۹۲ شرکت غیر 
مدیریتی است که مدیریت ۱۸۴ شرکت مدیریتی در دست شستا است و ۷۶ 
شرکت آن بورسی هستند و تمام اطلاعات آنها در بورس وجود دارد. علاوه بر 
این دیگر شرکت های غیر بورسی زیر مجموعه بروسی ها هستند که متعاقب 
آن تمام اطلاعات و ریز جزئیات آنها در سامانه بورس وجود دارد. با این حال 
گزارش ۹۷ درصد از ۱۸۴ شــرکت از نظر بازرسی و حسابرسی مقبول شده 
اســت. در سال گذشته بازده سود سهامداران ۱۲ درصد بود وی در پایان به 
ســود خالص شرکت های بورسی زیرمجموعه شســتا اشاره کرد و گفت: در 
سال گذشته شستا ۲۷ درصد حاشیه سود خالص داشته که برای امسال به 
۳۴ برنامه ریزی شده است. همچنین حاشیه سود خالص شرکت های بوریی 
شســتا از ۳۰ درصد در سال گذشــته به ۳۷ درصد برای سال جاری برنامه 
ریزی و بازده حقوق صاحبان ســهام را از ۱۲ درصد در ســال ۱۴۰۲ به ۱۹ 

درصد افزایش هدف گذاری شده است.

نظرسنجی نشان داد که رشد فعالیت خدمات چین در ماه جولای با کمک سفارش های جدید تسریع شد، اگرچه سرعت تقاضا در خارج 
از کشور به پایین ترین سرعت خود در ۱۱ ماه گذشته کاهش یافت.به گزارش ایسنا، شاخص مدیران خرید خدمات از ۵۱.۲ در ژوئن به 
۵۲.۱ افزایش یافت که نشان دهنده رشد برای نوزدهمین ماه متوالی است. این شاخص عمدتاً شرکت های خصوصی و صادرات محور را 
پوشش می دهد.شاخص مدیران خرید خدمات نشان داد که این بخش در ماه جولای نسبت به رشد ژوئن متوقف شده است، به طوری 
که فروش خرده فروشی، خدمات بازار سرمایه و صنایع خدمات املاک و مستغلات همگی کاهش یافته اند.دومین اقتصاد بزرگ جهان در 
سه ماهه دوم بسیار آهسته تر از حد انتظار رشد کرد و با فشارهای کاهش تورم و رکود طولانی املاک مواجه شد، به طوری که رشد خرده 
فروشی در ژوئن به ضعیف ترین سرعت خود از اوایل سال ۲۰۲۳ رسید. نظرسنجی نشان داد که زیرشاخص سفارش های جدید از ۵۲.۱ 
در ژوئن به ۵۳.۳ در جولای افزایش یافت، در حالی که مقیاس تقاضای خارج از کشور کمترین رشد را از آگوست ۲۰۲۳ نشان داد.طبق 
گزارش رویترز، ارائه دهندگان خدمات با هزینه های رو به رشــد مواد خام، دستمزد و حمل ونقل مقابله کردند اما اشتغال با سریع ترین 

سرعت در ۱۱ ماه گذشته افزایش یافت. شاخص مدیران خرید ترکیبی از ژوئن کاهش یافت، اما در قلمروی توسعه یافته باقی ماند.

متخصصان یک شرکت دانش بنیان موفق به تولید پلاک خوان چندملیتی با قابلیت خوانش پلاک  خودروهای کشورهای همسایه و اتحادیه اروپا 
شدند.به گزارش ایسنا، محمد اکبری نسب، مدیرعامل این شرکت دانش بنیان، در خصوص محصولات این شرکت و کاربرد آنها اظهار کرد: پلاک 
خوان چند ملیتی، ابزاری قدرتمند برای رصد و پایش ناوگان داخلی و خارجی اســت و در حوزه بنادر و ورودی مرزها کاربرد دارد. این محصول 
همچنین برای پایانه های مرزی و پارکینگ های هوشــمند و هوشمندسازی بنادر نیز قابل استفاده است.وی در توضیح برخی از ویژگی های بارز 

پلاک خوان چند ملیتی، گفت: این پلاک خوان قادر است پلاک خودروها را با سرعت و دقتی بسیار بالا شناسایی کند. پلاک خوان چند ملیتی در شرایط نوری مختلف، حتی در شب، 
به طور دقیق عمل می کند. این محصول قادر به شناســایی پلاک خودروهای ایرانی و خارجی اســت. قابلیت نصب و راه اندازی آسان و رابط کاربری آسان و کاربرپسند از ویژگی های این 
سیســتم اســت. اکبری نســب با بیان این که این محصول  به گونه ای طراحی شده که به سادگی بر روی انواع گوشی های هوشمند با کیفیت بالا و حساسیت کم نسبت به لرزش و زاویه 
دوربین قابل نصب است، خاطرنشان کرد: پلاک خوان چندملیتی ما می تواند تحولی در زمینه تشخیص پلاک خودرو ایجاد کند. این محصول می تواند به کاهش ترافیک، افزایش امنیت 

و مدیریت بهینه تر ناوگان حمل و نقل کمک کند.

تولید سامانه پلاک خوان خودرو با قابلیت خوانش پلاک دومین اقتصاد بزرگ جهان از انتظارات عقب ماند
کشورهای مختلف

حذف یا اختصاص ارز به واردات برنج؟ دبیر انجمن تولیدکنندگان برنج ایرانی عنوان کرد
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به صورت تک دوزی؛

واکسنی که یک تنه به جنگ 
ویروس های کرونا می رود

جایگزین چرم؛

باکتری که ظرف ۱۴ روز به 
کفش تبدیل می شود!

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

تقابل هوش مصنوعی!!

ازهر دری خبری !!

کیت بدنه 15 هزار دلاری لیبرتی واک برای فیات آبارث 595 معرفی شد

شرکت ژاپنی لیبرتی واک از کیت تیونینگ جدید خود برای خودرویی غیرمنتظره رونمایی کرد. این پکیج برای فیات آبارث ۵۹۵ در نظر گرفته شده است.
این کیت اسپرت باعث می شود ۵۰۰ آبارث ظاهری کاملًا جدید داشته باشد. در سپر جلو شاهد سپری هستیم که پهنای بیشتری نسبت به نمونه استاندارد 
دارد و در زیر آن نیز اسپلیتر جدید، ورودی های هوا و… دیده می شوند. به این موارد باید گلگیرهای عضلانی تر و ظاهر کلی برگرفته از خودروهای موتور 
اسپرت را افزود. کاپوت جدید لیبرتی واک هم باعث می شود چراغ های جلوی محصول آبارث کمی شبیه چراغ های ۵۰۰ برقی باشد چراکه اندکی از لبه 
بالایی آن ها پوشانده می شود. نتیجه این تغییرات ایجاد ظاهری جدید برای خودرویی کوچک اما جذاب است. به نظر ما چشمگیرترین ویژگی این کیت بدنه 
را می توان گلگیرهای پهن تر دانست که باعث می شوند فیات آبارث ۵۹۵ ابهتی بیشتر نسبت به نسخه استاندارد داشته باشد. همچنین رکاب های جانبی 

جدید نیز بر اسپرت بودن خودرو افزوده اند.

اکرم عفیف به داد حزباوی رسید

پیشنهاد

چهره روز

فریدون سه پسر داشت

 پل نیومن
استیو مک کوئین با بازی در تمام نقش های 
ممکــن از ضد قهرمان گرفتــه تا قهرمان و 
جنایت کار توانست به شهرتی جهانی دست 
پیــدا کند و به همین دلیل در ســال ۱۹۷۴ 
به عنوان گران ترین بازیگر هالیوود شناخته 
شــود. او در ســال ۱۹۳۰ در آمریکا متولد 
شد و از ۲۲ سالگی تا ۵۰ سالگی به فعالیت 
هنری خود ادامه داد. او برای ایفای نقش در 
فیلم دانه های شن نامزد کسب جایزه اسکار 
شد ولی نتوانســت آن را به خود اختصاص 
دهد. از فیلم های برجســته او می توانیم به 
فیلم هایی مانند پاپیون، فرار بزرگ و هفت 
دلاور اشــاره کنیم. پزشکان در سال ۱۹۷۹ 
تشــخیص دادند که او به سرطان ریه مبتلا شده است و او بدون توجه به این موضوع سیگار 
کشــیدن خود را ترک نکرد و به همین دلیل بیماری او بسیار وخیم تر شد. استیو مک کوئین 
متاسفانه در سال ۱۹۸۰ و در ۵۰ سالگی به دلیل ابتلا به سرطان ریه درگذشت و بنابر وصیت 
مک کوئین قبل از مرگش، جسد او سوزانده و خاکسترش در اقیانوس آرام ریخته شد. استیو 
در بیــچ گروو، ایندیانا به دنیا آمد. پدرش ویلیام، خلبان هواپیماهای نمایشــی بود و ۶ ماه 
بعد از آشــنایی با مادر استیو، او را ترک کرد. مادر استیو، جولیا، معتاد الکلی بود.از آنجا که 
مادرش توانایی مراقبت کردن از کودک را نداشت، استیو را در سال ۱۹۳۳ نزد والدین خود 
گذاشت و رفت. کمی بعد استیو به همراه پدربزرگ و مادربزرگش به اسلاتر، جایی که دایی 
بزرگش مزرعه ای داشت رفته و در آنجا بزرگ شد. استیو مک کوئین مسیحی کاتولیک بود.

در ۳ سالگی دایی بزرگش برای وی یک سه چرخه خرید که بعدها مک کوئین اظهار داشت 
که علاقه اش به موتورسواری از آن موقع در وی پدیدار شد. در ۸ سالگی مادرش مجدداً او را 
تحویل گرفت و به ایندیاناپولیس برد تا در آنجا در کنار شوهر جدیدش با هم زندگی کنند. 
اســتیو روزی را که در حال ترک مزرعه بود به خوبی به یادداشت. او در این مورد می گوید: 
موقــع ترک مزرعه، دایــی ام هدیه ای به من داد… یک ســاعت جیبی طلایی که درونش 

جمله ای نوشته شده بود: برای استیو… که برایم همچون پسرم بود.

فرهنگ

اروپا یک گام به تصویب نخســتین قانــون هوش مصنوعی 
جهان نزدیک شــد زیرا توافقنامه موقتی را برای این فناوری 
تایید کرد که اســتفاده از آن در طیف گسترده ای از زندگی 
روزمره به ســرعت در حال رشد است.به گزارش خبرگزاری 
مهر به نقل از رویترز، قانون هوش مصنوعی که نوشتن آن از 
۳ ســال قبل آغاز شد در حالی ارائه می شود که سیستم های 
هــوش مصنوعی مولد مانند جی پی تــی چت اوپن ای آی، 
چت بات جمینی گوگل و غیره بســیار محبوب شده اند و در 
نتیجه نگرانی ها درباره اخبار جعلی و اطلاعات اشتباه افزایش 
یافته است.قانون مذکور مدل های هوش مصنوعی با مقاصد 
عمومی و تأثیرگذاری بالا را قانونمند می کند و سیستم های 
هوش مصنوعی با ریسک بالا نیز باید الزامات خاص شفافیت 
و قوانین کپــی رایت اتحادیه اروپــا را رعایت کنند.در کنار 
این موارد قانون مذکور اســتفاده دولت از نظارت بیومتریک 
در اماکــن عمومی را به موارد خاص جنایــی، جلوگیری از 
تهدیدهای واقعی مانند حملات تروریســتی و تحقیق درباره 
افراد مظنــون به جرایم خطرناک را محــدود می کند.تیری 
برتون کمیســیونر بازارهــای داخلی اتحادیه اروپا در این باره می گوید: مــن از پارلمان اروپا برای قانون هوش 
مصنوعی پشتیبانی می کنم که در حقیقت نخستین چهارچوب کامل و الزام آور جهانی برای سیستم های هوش 
مصنوعی معتبر است. اروپا اکنون یک تعیین کننده استاندارد جهانی برای هوش مصنوعی معتبر است.در کل 
۵۲۳ قانونگذار اتحادیه اروپا به تصویب این رأی موافق دادند. کشورهای اتحادیه اروپا قرار است در ماه می به طور 
رسمی موافقت خود با قانون را اعلام کنند و پیش بینی می شود این قانون در ۲۰۲۶ میلادی اجرایی شود هر 
چند برخی از بخش های آن زودتر اجرایی خواهند شد.پارلمان اتحادیه اروپا و کشورهای این منطقه در دسامبر 
۲۰۲۳ پس از ۴۰ ساعت مذاکره به توافقی اولیه دست یافتند. شرکت های خاطی در معرض جریمه ۷.۵ میلیون 

یورو یا ۱.۵ درصد از درآمد تا ۳۵ میلیون یورو یا ۷ درصد از درآمد شأن قرار دارند.

با رای ۵۲۳ قانونگذار؛

اروپا اولین قانون جهان را برای کنترل هوش مصنوعی 
تصویب کرد
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رمان فریدون ســه پسر داشــت یکی دیگر از کتاب های عباس 
معروفی اســت که در ایران اجازه چاپ نــدارد. دلیل اینکه این 
کتاب هم اجازه چاپ ندارد مشــخص اســت و مخاطب با یک 
نگاه به داســتان کتاب به آن پی می برد.داســتان کتاب فریدون 
سه پسر داشت یک داســتان واقعی درباره یک نسل مهم یعنی 
نسل انقلاب است. این رمان برگرفته از سرگذشت واقعی مجید 
امانی، یک مبارز و پناهنده سیاسی در زمان انقلاب است و بنابر 
گفته ی عباس معروفی کلیه ی حوادث و شــخصیت های کتاب 
واقعی هستند. فروپاشی این خانواده در زمان اقلاب و برباد رفتن 
آرمان ها و آرزوهای یک نسل در قالب یک رمان خوب و خواندنی، 
کاری است که فقط از عهده ی عباس معروفی برمی آید. پیشنهاد 
می کنــم اگر به آثار عباس معروفی علاقه دارید، جملاتی از متن 
کتاب فریدون سه پسر داشت بر پدرش لعنت. این همه سال کار 
سیاسی بکنی و آخرش هیچ؟ در همه ی دنیا زندان و تبعید و تجربه ی سیاسی امتیازی است برای آدم ها، اما در مملکت 
ما، وقتی یک زندانی سیاسی آزاد می شود، تازه اول بدبختی اش است.چرا همیشه یک جای زندگی گندیده است، و کاری 
هم نمی شود کرد؟روزهای جنگ بود و بگیر بگیر، ازش پرسیدم: “پدربزرگ، چه خبر؟”گفت: “هرکی هرچی دارد بخورد.”

جمله ی دهقانی اش هزار معنا داشت. بوی ناامنی روزگار را زودتر از همه ی ما احساس کرده بود.شاید از همان روزها بود 
که تکه ای نان در جیبم می گذاشتم تا وقت و بی وقت در دهنم بگذارم. کمی به خاطر زخم معده، کمی هم به این خاطر 
که من عاشــق نانم. نان را خیلی دوست دارم. مرا یاد بچگی هام می اندازد، یاد دشت گندم پدربزرگ که هیچ وقت آنجا 
احســاس تنهایی نمی کردم. هروقت گم می شدم، سروکله اش از یک جایی پیدا می شد و با جلیقه ای سیاه در زمینه ی 
طلایــی گندم به طرفم می آمد: “آهای مجید، کجایی؟ دنبال چی می گــردی؟ می خواهی برات بلدرچین بگیرم؟ یک 
خرگوش سفید؟ “دستم را می گذاشتم توی دست زمختش، و همه ی روستا را باهاش دور می زدم. دم رودخانه پاچه ی 
شلوارمان را بالا می زدیم و می گذشتیم، کنار چشمه مشتی آب می خوردیم، چند گلابی از باغ می چیدیم و نیم چردمان 
را پرت می کردیم جلو گاوها.هروقت می آیم لقمه ای نان در دهنم بگذارم و آن را فرو دهم بغض می کنم، گریه راه نفسم 

را می بندد و دلم می خواهد با همان لقمه که فرو می دهم در هق هقم خفه شوم.

در شبی که مدافع ایرانی السد دو اشتباه داشت اکرم عفیف درخشید و زمینه ساز یک پیروزی دیگر برای السد شد. الشمال هم باوجود گلزنی امید ابراهیمی 
شکست سنگینی را متحمل شد.به گزارش ایسنا، در ادامه هفته هفدهم لیگ ستارگان قطر دو بازی برگزار شد.السد صدرنشین در خانه میزبان معیذر بود و 
با نتیجه چهار بر دو به پیروزی دست پیدا کرد.محمد امین حزباوی ستاره ایرانی السد در این بازی در ترکیب اصلی تیمش به میدان رفت و روی دو اشتباه 
او بود که دروازه الســد بازی شــد. او یک پنالتی داد و در ادامه هم یک اشتباه بسیار بد منجر به گل داشت و همین باعث شد تا سرمربی السد در بین دو 
نیمه او را تعویض کند.البته اکرم عفیف ناجی السد و حزباوی در این بازی شد. او هت تریک  کرد تا السد در نهایت با نتیجه چهار بر دو به پیروزی برسد و 

جایگاه خود را در صدر جدول رده بندی مستحکم تر کند.

یک واکسن تک دوزی برای مقابله با چند شاخه ویروس کرونا از جمله شاخه ای 
که به کووید۱۹ منجر می شود، ابداع شده است.به گزارش خبرگزاری مهر به نقل 
از نیواطلس، این واکسن تمام نشانگرهای ویروسی را از ریه حیوانات تحت آزمایش 
پاک کرد و به این ترتیب مسیر برای توسعه یک واکسن انسانی مشابه هموار شد.

هرچنــد ویروس Sars-CoV-۲ که به کووید ۱۹ منجر می شــود، در ســال های 
گذشــته تیتر اخبار بود، اما در واقع این یکی از اعضای گروه ویروس اســت. گروه 
 SARS تعلق دارد که به معنای Sarvecovirus ویروس مذکور به دســته ای به نــام
Betacoronavirus اســت. این ویــروس ها به طور معمول در خفــاش ها و دیگر 

پستانداران به وجود می آیند و احتمال سرایت به انسان را نیز دارند.
در حال حاضر واکســن هایی برای مقابله با ویروس های مختلف مانند کووید۱۹ 
و آنفلوانزا توسعه یافته است. اما وادار کردن افراد به دریافت واکسن های مختلف 
یک چالش اســت. علاوه بر آن این روند ممکن است مشکل آفرین نیز باشد زیرا 
واکســن ها باید به طور مرتب تجدید شوند تا حداکثر کارآمدی را داشته باشند.
محققان انستیتو فناوری جورجیا و دانشــگاه ویسکانسن-مدیسون در آمریکا در 
تلاشــی برای مقابله با ویروس های کرونا یک واکسن جدید ابداع و روی همستر 
 ۲-SARS-CoV۱ و-SARS-CoV آزمایش کردند. واکسن مذکور تمام نشــانه های
را در کنار شــاخه های اومیکرون در ریه حیوانات از بین برد. محققان قبلا متوجه 

شده بودند همسترها حیواناتی مناسب برای تست واکسن های احتمالی هستند.
پژوهشــگران برای تولید واکسن روی همان نکاتی تمرکز کردند که واکسن های 
mRNA ضــد کووید هــدف گرفته بود. به طور دقیق تر آنهــا روی پروتئین های 

اسپایکی تمرکز کردند که نشانگر ویروس کرونا هستند. به این ترتیب محققان یک 
واکسن ۳ ظرفیتی ابداع کردند. این بدان معناست که واکسن سه پروتئین اسپایک 
شایع در چند شاخهSarbecovirus را هدف می گیرد. به خصوص شاخه هایی که به 
ایجاد بیماری های سارس و کووید۱۹ منجر می شوند.آنها امیدوارند واکسن مذکور 
با انواع بیشــتری از ویروس های زیرمجموعه کرونا وهمچنین ویروس های دیگر 

)مانند عامل آنفلونزا( مقابله کند.

یک کفش چرم مصنوعی از نوعی باکتری در آزمایشــگاه و طی ۱۴ روز ساخته و 
طوری برنامه ریزی شــده تا خود را به رنگ ســیاه دربیاورد.به گزارش خبرگزاری 
مهر به نقل از تلگراف، این محصول گیاهی که عاری از پلاســتیک اســت توسط 
محققان امپریال کالج لندن از میکروب های مهندسی ژنتیکی، کشت شده است. 
این نخســتین باری اســت که باکتری طوری طراحی شده تا ماده و رنگدانه خود 
را به طور همزمان تولید کند.محققان معتقدند این فرایند را می توان برای تولید 
مواد گیاهی با رنگ های درخشــان و حتی طــرح دار به کار گرفت و در حقیقت 
جایگزینی برای پارچه هایی مانند کتان و کشــمیر به حساب می آید.باکتری که 
ظرف ۱۴ روز به کفش تبدیل می شود!پروفسور تام الیس مولف ارشد پژوهش در 
ایــن باره می گوید: خلق یک روش جدید و ســریع تر برای تولید چرم جایگزین 
حافظ محیط زیست و خود رنگ شونده دستاوردی مهم در حوزه مد حافظ محیط 
زیست به حساب می آید. سلولز باکتریایی ذاتا ماده ای گیاهی است و پرورش آن 
فقط نیازمند بخش اندکی از آب، زمین و زمانی اســت که برای پرورش گاو جهت 

استفاده از چرم آن به کار می رود. از سوی دیگر کربن کمتری منتشر می کند.
او در ادامه می افزاید: سلولز برخلاف چرم های مصنوعی مبتنی بر پلاستیک بدون 
مواد پتروشــیمیایی تولید می شــوند و در محیط زیست تجزیه می شوند و هیچ 
گونه ماده سمی در محیط زیست تولید نمی کنند.چرم خودرنگ با اصلاح ژن های 
گونه ای از باکتری ها ایجاد شد که ورقه های سلولز میکروبی تولید می کنند . ورقه 
سلولز در حقیقت ماده ای قوی و انعطاف پذیر. است که هم اکنون معمولاً در مواد 
غذایی، لوازم آرایشی و منسوجات اســتفاده می شود. اصلاح ژنتیک طوری انجام 
می شود که همان میکروب هایی که در کشت ماده به کار می روند رنگدانه کاملا 
مشکی را تولید کنند.سلولز دور قالبی به شکل کشت کشت می شود تا شبیه رویه 
کفش باشد و پس از ۱۴ روز فرایند شکل گیری آن کامل می شود. برای آنکه رنگ 
کفش تیره شود، در معرض دمای ۳۰ درجه سانتیگراد قرار می گیرد تا فرایند تولید 

رنگدانه سیاه از باکتری فعال شود و به این ترتیب ماده از داخل رنگ می گیرد.
محققان همچنین با یک شرکت طراحی زیستی به نام Modern Synthesisهمکاری 
کردند و یک کیف پول مشکی از دو ورقه سلولزی جداگانه ساختند. آنها ورقه ها را 

به اندازه دلخواه برش زدند و به یکدیگر دوختند.
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قائم مقام بنیاد ملی نخبگان گفت: در نامه ای به شورای پول و اعتبار 
پیشــنهاد دادم مبلغ وام ودیعه مســکن به یک میلیارد تومان و وام 
خرید مســکن نیز به ۳ میلیارد تومان افزایش یابد.سید سلمان سید 
افقهی در گفت وگو با خبرنگار مهر، درباره آخرین وضعیت وام خرید 
و ودیعه مســکن نخبگان اظهار کرد: در حال حاضر وام خرید مسکن 
نخبگان یک میلیارد تومان و وام ودیعه مســکن ۳۰۰ میلیون تومان 
است اما با توجه به اینکه در شرایط حال حاضر کسی نمی تواند با یک 
میلیارد تومان خانه بخرد، در نامه ای به شورای پول و اعتبار پیشنهاد 
دادم مبلغ وام ودیعه مسکن به یک میلیارد تومان و وام خرید مسکن 
نیز به ۳ میلیارد تومــان افزایش یابد.قائم مقام بنیاد ملی نخبگان با 
اشــاره به اینکه سال گذشته در هیأت امنای بنیاد ملی نخبگان تهیه 
۱۰۰۰ واحد مسکونی برای نخبگان مصوب شد، افزود: تأمین اعتبار 
این طرح به سازمان برنامه موکول شده اما این سازمان متأسفانه علی 
رغم پیگیری هایی که انجام شــده، هنوز هیچ اعتباری را به این کار 
اختصاص نداده اســت.بیمه تکمیلی نخبگان در راه اســت قائم مقام 
بنیاد ملی نخبگان از طــرح جدید بنیاد برای بیمه تکمیلی نخبگان 
هزار نفر از نخبگان خبر داد و گفت: یکی از برنامه هایی که در دستور 
کار بنیاد ملی نخبگان قرار دارد بحث بیمه تکمیلی این عزیزان است 
که پیشنهاد دادم بالاترین تعهدات بیمه ای برای نخبگان در نظر گرفته 
شــود که برای هر فرد تقریباً در ماه یک میلیون و ۲۰۰ هزار تومان 

و در سال برای هزار نفر، ۱۲ هزار میلیارد تومان باید پرداخت کنیم.
بیمه هزار نخبه با بالاترین تعهدات بیمه ای قطعی شد وی ادامه داد: 
البته به من گفته شد تعهدات بیمه ای کم شود تا افراد بیشتری تحت 
پوشش بیمه قرار بگیرند که بنده پاسخ دادم یا کسی را بیمه نمی کنیم 
یا اگر این کار را انجام می دهیم، باید بهترین شــرایط را فراهم کنیم. 
در حــال حاضر بیمه تکمیلی برای هزار نفر از نخبگان قطعی شــده 
ولی اجرای چنین طرح هایی به تأمین اعتبار گره خورده است. بودجه 
۱۴۰۲ بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق شــده است!ســید افقهی با بیان 
اینکه بودجه بنیاد در سال ۱۴۰۲ تاکنون تنها ۲۵ درصد محقق شده 
و این موضوع باعث شــده که در برنامه ها و حمایت هایمان با مشکل 
مواجه شــویم، تصریح کرد: ما تحت فشار هستیم و از دوستان بارها 
هم پیگیری کردیم.وی ادامه داد: با توجه به اینکه رئیس بنیاد، معاون 
علمی رئیس جمهور است، متأسفانه این درکِ اشتباه وجود دارد که 
ســازمان برنامه وقتی بودجه ای را برای معاونت لحاظ می کند، عنوان 
می کند که بودجه بنیاد هم در دل آن قرار گرفته در حالی که رئیس 
بنیاد با حفظ سمت، معاون علمی رئیس جمهور است.اولویت سازمان 
برنامه و بودجه نخبگان نیست قائم مقام بنیاد ملی نخبگان بیان کرد: 
بارها این را گفته ایم که دولتی که می خواهد چند میلیون مســکن 
بســازد برای هزار مسکن نخبگان نباید دچار مشکل باشد و البته هم 
نیســت، ولی مساله این اســت که اولویت عزیزان در سازمان برنامه 
و بودجه نخبگان نیســت. وقتی بودجه بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق 
شــده و از طرفی طرح مسکن نخبگان محقق نشده و طرح جذب در 
دستگاه های اجرایی به دلیل عدم تأمین اعتبار در برخی جاها مشکل 
اعتبار دارد، برداشت ما این است که نخبگان در اولویت قرار ندارند و 
طرح های مربوط به آنها اجرایی نمی شود. شعار نخبه پروری می دهیم 
امــا در عمل هیــچ کاری انجام نمی دهیم وی افــزود: مرتباً از نخبه 
پــروری، نخبه گزینی و نخبه گماری صحبت می کنیم اما هیچ اتفاق 
خاصی در عمل برای آنها رقم نمی خورد. در حال حاضر برای پیشبرد 
برنامه های جاری بنیاد با اعتبارات موجود، با مشکل مواجه هستیم و 
وضعیت نامطلوبی داریم. در صورتی که نسبت فایده به هزینه در حوزه 
نخبگان به شدت بالا اســت ولی ما این را در نظر نمی گیریم و بنده 

معتقدم متأسفانه تقسیم درست بودجه اتفاق نمیفتد.

پیشنهاد افزایش وام 
خرید مسکن نخبگان به 

۳ میلیارد

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

تهران !!

آیا نسخه جاده ای هایپرکار لمان پژو ۹X8 ساخته خواهد شد؟
یکی از خبرســازترین خودروهای چند سال اخیر مســابقات لمان را می توان پژو ۹X8 دانست. از همان زمان معرفی این خودرو 
شایعاتی درباره احتمال تولید نسخه جاده ای وجود داشت و حالا رئیس پژو به سؤالات دراین باره پاسخ داده است.زمانی که قوانین 
جدید مسابقات لمان برای اولین بار منتشر شد ابهاماتی درباره الزامی بودن یا نبودن تولید نسخه جاده ای از مدل های حاضر در 
پیســت به وجود آمد. همین امر باعث ایجاد شــایعاتی درباره تولید نسخه جاده ای از هایپرکار پژو ۹X8 شد اما چنین چیزی رخ 
نداد. البته به طور خلاصه باید گفت طبق قوانین مسابقات لمان تولید نسخه جاده ای از مدل های مسابقه ای الزامی نیست هرچند 

به نظر می رسد روزنه امیدی برای تولید ۹X8 با پلاک شخصی وجود داشته باشد.

گریزمان و کاسیمیرو در راه پیوستن به رونالدو؟
دو بازیکن بزرگ فوتبال اروپا با النصر به توافق دست پیدا کردند و راهی این تیم عربستانی خواهند شد.به گزارش ایسنا، علی الحربی، 
خبرنگار عربستانی اعلام کرد باشگاه النصر با آنتوان گریزمان، بهترین گلزنان تاریخ باشگاه اتلتیکومادرید، و کاسیمیرو، هافبک برزیلی 
منچستریونایتد، به توافق دست پیدا کرده است و این دو بازیکن در تابستان پیش رو پیراهن النصر را بر تن خواهند کرد.این خبرنگار 
عربستانی مدعی شد که هم گریزمان و هم کاسیمیرو موافقت خود را برای حضور در النصر اعلام کرده اند و توافقات نهایی صورت گرفته 
است.النصر در فصل جاری با درخشش کریستیانو رونالدو عملکرد بسیار خوبی از خود نشان داده است و هم در رقابت های لیگ عربستان 

و هم در لیگ قهرمانان آسیا از مدعیان اصلی قهرمانی است.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب ظلمات سپید
کتاب ظلمات سپید روایت سفرهای اکتشافی و ماجراجویی های 
باورنکردنــی هنــری ورزلــی )henry worsley( در قطب جنوب 
)جنوبگان( به روایت دیوید گرن اســت. روایت مبارزه و تلاشــی 
جسمی و روحی که گاه فراتر از توان بشر است. وسعت بی پایانی 
را تصور کنید که در آن نور خیره کننده ی منعکس شده از سطح 
برف چشــمانتان را می زند. با هربار تنفس ســوز سرمای منفی 
هشــتاد درجه را به شــش ها وارد می کنید و پیشروی با وجود 
بادی که هرلحظه شــما را به عقب می راند ســخت و ســخت تر 
می شــود. وزن ســورتمه و وســایلی که به همراه دارید چیزی 
حدود ۱۵۰ کیلوگرم است و آن ها را با یک  طناب به دور کمرتان 
بسته اید. کمی که پیش می روید تنها چشم انداز پیش رو چوب های 
اسکی تان است و  حالا باید شروع کنید به بالا رفتن از یک شیب 
بسیار تند ولی انگشتان دست و پایتان را حس نمی کنید. خسته 
و ناامیدید ولی ذهنتان به شــما نهیب می زند کمی دیگر پیش بروید چون برای رســیدن به قطب جنوب باید روزانه 
حدود ۱۳ کیلومتر در برف و بوران پیشــروی کنید. این بخشــی از شرح مصایب سفرهای جذاب و اعجاب انگیز هنری 
ورزلی، اکتشاف گر بزرگ قطب جنوب در کتاب ظلمات سپید بود. هنری که سابقه ی حضور در ارتش و تمرینات سخت 
و طاقت فرســا را داشت، تصمیم گرفت تا به تبعیت از اسطوره ی مجسم خود، ارنست شکلتون سفر اکتشافی بزرگی را 
ترتیب دهد. ارنست شکلتون که هنوز هم از او به عنوان مدیری مدبر یاد می کنند و در حوزه های مدیریت و برنامه ریزی 
الگوی بســیار موفقی است، در سال ۱۹۰8 برنامه ی اکتشاف نمرود را برنامه ریزی کرد و به همراه گروهش عازم قطب 
جنوب شد. او  در حالی که تنها ۱۷۰ کیلومتر با مقصد فاصله داشت به دلیل کمبود منابع غذایی و در خطر بودن جان 
افراد گروهش تصمیمی جســورانه گرفت و از راه آمده بازگشت. این شرح تلاش ناکام شکلتون و تصمیم شجاعانه اش، 
هنری جوان را که هنوز در مدرســه تحصیل می کرد و از طریق کتاب خاطرات سفر اکتشافی شکلتون با او آشنا شده 

بود، سخت تحت تاثیر قرار داد.

آدام سندلر
آدام ســندلر یکی از پردرآمدترین بازیگران هالیوود 
است. او کارنامه ی ســینمایی پرباری دارد، با اینکه 
بیشتر اوقات نقش یک مرد نسبتاً دیوانه اما مهربان 
را بازی کرده اســت. برخی شــاید فیلــم های او را 
کمدی هایی احمقانه بدانند، اما تماشاگران کماکان 
او را دوســت دارند. آدام در بروکلین، نیویورک در ۹ 
ســپتامبر سال ۱۹۶۶ زاده شــد، مادرش یک معلم 
مدرســه مهد کودک، و پدر او استنلی سندلر، یک 
مهندس برق بود، خانواده وی یهودی هســتند و از 
مهاجران یهودی روســی تبارند. او پس از نقل مکان 
در سن ۶ سالگی در منچســتر، نیوهمپشایر بزرگ 
شد، وی در دبیرستان مرکزی منچستر تحصیل کرد. 
سندلر از دانشگاه نیویورک، مدرسه هنر تیش در سال 
۱۹88 فارغ التحصیل شد. سندلر پس از حضور موفق 
در یک برنامه زنده تلویزیونی به نام saturday night live در چندین فیلم هالیوودی حضوری موفق داشــت 
به طوری که مجموع این فیلم ها فروشــی در حدود ۲ میلیارد دلار آمریکا داشــت.]۲برخی از آثار معروف 
سندلر عبارتند از:آقای دیدز )۲۰۰۲(، پنجاه قرار اول )۲۰۰۴(، کلیک )۲۰۰۶( و تو حریف زوهان نمی شی 
)۲۰۰8(، قصه های وقت خواب )۲۰۰8(؛ و هچنین فیلم پیکســل ها، پینه دوز، مخلوط اشاره کرد. کمدین، 
خواننده، فیلم نامه نویس و تهیه کننده آمریکایی است. او از سال ۱۹۹۰ تا ۱۹۹۵، قبل از بازی در فیلم های 
هالیوودی، یکی از بازیگران سریال Saturday Night Live بود که مجموعاً بیش از ۴ میلیارد دلار در گیشه به 
دست آورد. او در سال ۲۰۲۲ دارایی خالص تخمینی ۴8۰ میلیون دلاری داشت و قراردادی برای سه فیلم 

دیگر با نتفلیکس به ارزش بیش از ۳۵۰ میلیون دلار امضا کرد.]۱[

فرهنگ

نماینــدگان مجلس از محل منابع حاصل از عوارض صادراتی 
کلیــه مواد و محصولات معدنی، اعتبــارات لازم برای اجرای 
قانون جهش تولید دانش بنیان را پیش بینی کردند. به گزارش 
خبرنگار مهر، نمایندگان مجلس شــورای اسلامی در جلسه 
نوبت صبح امروز )سه شــنبه ســوم بهمن مــاه( و در جریان 
رســیدگی به گزارش کمیســیون تلفیق لایحه بودجه سال 
۱۴۰۳ در بخــش درآمدی، با بندهای الحاقی ۲ و ۳ تبصره ۶ 
این لایحه موافقت کردند. بند الحاقی ۲- وزارت امور اقتصاد و 
دارایی مکلف است نسبت به واریز کلیه منابع حاصل از عوارض 
صادراتی کلیه مواد و محصولات معدنی صنایع معدنی، فلزی و 
غیر فلزی، محصولات نفتی، گازی و پتروشیمی به صورت خام 
و نیمه خام به ردیف درآمدی شــماره ۱۱۰۵۲۰ مالیات موضوع بند )ز( تبصره ۶ قانون بودجه سال ۱۴۰۲ کل 
کشــور به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۵۱8 و حقوق ورودی ماشین آلات، تجهیزات و قطعات تولیدی، صنعتی، 
معدنی و کشــاورزی به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۴۱8 جدول شماره پنج این قانون اقدام نماید.میزان قطعی 
عوارض صادراتی و فهرست کالاهای مشمول ظرف ۲ ماه پس از ابلاغ این قانون به تصویب هیأت وزیران می رسد. 
کلیه منابع حاصله جهت اجرای قانون جهش تولید دانش بنیان به معاونت علمی و فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری اختصاص می یابد به نحوی که معادل ۵۰ درصد از آن صرف افزایش صندوق نوآوری و شکوفایی 
شــود تا زمان تصویب فهرست کالاهای مشمول این بند، فهرست تصویب نامه هیأت وزیران، موضوع بند )ص( 
تبصره ۶ قانون بودجه ۱۴۰۱ مبنای اجرای این بند می باشد.سازمان برنامه و بودجه کشور مکلف است تخصیص 
ردیف هزینه ای بند را هر ماه به صورت یک دوازدهم صادر نماید. دبیرخانه شورای راهبردی فناوری ها و تولیدات 

دانش بنیان موظف است گزارش عملکرد این بند را هر ۶ ماه یک بار در اختیار مجلس قرار دهد. 

منابع مالی برای اجرای »قانون جهش تولید 
دانش بنیان« تعیین شد
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یزد از دید هوش مصنوعی!!
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نماینده وزن ۷۷ کیلوگرم ایران با شکست حریف کوبایی راهی مرحله یک چهارم نهایی کشتی فرنگی المپیک پاریس شد. به گزارش ایسنا، در جریان رقابت های 
۲ وزن دوم کشتی فرنگی المپیک ۲۰۲۴ پاریس، امین کاویانی نژاد نماینده وزن ۷۷ کیلوگرم ایران در دور نخست به مصاف فلورست پنا از کوبا رفت و در پایان در 
یک مبارزه دشوار با نتیجه یک بر یک به برتری رسید و راهی یک چهارم نهایی شد. کاویانی نژاد در دومین مبارزه و در مرحله یک چهارم نهایی با برنده آمویان از 
ارمنستان و سارکینن از فنلاند مبارزه می کند.محمد هادی ساروی فرنگی کار وزن ۹۷ کیلوگرم ایران نیز تا دقایقی دیگر در دور نخست به مصاف رائو از آمریکا می 

رود و در صورت پیروزی در یک چهارم نهایی به مصاف برنده ژوزوپبکوف از قرقیزستان و ویکانتیس از لیتوانی می رود.

 پیروزی سخت کاویانی نژاد مقابل کوبا


	Page1
	page2
	Page3
	Page4

